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R i i g i k o g u k o o s o l e k 10. m ä r t s i l 
1922. a . k e l l 5 p . 1. T o o m p e a l o s s i 

W a l g e s s a a l i s . 

Kokku on tulnud 79 Riigikogu liiget. 
Koosolekut juhatab esimees J. Kukk. 
Sekretääri kohal abisekretäär J. Berg

man. 

Walitsuse lauas: siseminister K. Ein
bund, sõjaminister J. Soots, põllutöömi
nister B. Rostfeldt, töö- ja hoolekande
minister Chr. Kaarna; (hiljem ilmuwad) 
Riigiwanem K. Päts, tööstus-kaubandus-
minister K. Ipsberg, wälisministri abi 
H. Hellat. 

Koosolek algab kell 5,12 min. 

1> Päewakorra J u h a t a j a J. K u k k: 
täiendamine. Awan Riigikogu koos

oleku. Päewakord on 
juba eile Riigikogu liigetele wälja jaga
tud. Kas tehakse" ettepanekuid päewa
korra täiendamiseks wõi muutmiseks. 
Sõna on rkl. Anderkoppal. 

A. A n d e r k o p p (töer.): Teen ette
paneku esimeseks päewakorra-punktiks 
wõtta kommisjonide täiendawad wali
mised. 

. J u h a t a j a J. K u k k : Panen rkl. 
Anderkopp'!* ettepaneku hääletamisele. 

( H ä ä l e t a t a k s e . ) Wastu ei olda. 
S e l l e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d. Muid ettepanekuid päewa-
korra-punktide kohta ei ole, siis loen päe
wakorra sel kujul, nagu ta ette pandud 
ühes parandusega, wastuwõetuks. 

2. Juhatuse teada- Enne päewakorra 
anne Riigikogust juurde üleminekut on 
tagasiastunud lii- Riigikogu juhatusel 

gete kohta. teatada Riigikogu 
liigete lahkumised: 

„Teatan sellega, et ma oma Riigikogu 
liikme wolitused maha panen. Hans 
Kruus." Samuti teatab Karl Ellis, et 
tema Riigikogu liikme tegewusest lahkub. 
Nende asemele on Riigikogu juhatuse 
poolt kutsutud: Hans Kruus'i asemele--
Jaan Kalla ja Karl Ellis'e asemele — 
Paula Järw. 

Riigikogu läheb esimese päewakorra-
punkti juurde. 

3. Omawalitsuse, Riigikogu juhatu-
riigikaitse ja seie on teade tulnud, 

koosseisu kom- et omawalitsuse kom
misjonide täien- misjonist tagasi astub 

dawad wali- rkl. A. Schulbach. 
mised. , Sõna on rkl. Ander

koppal. 

A. A n d e r k o p p (töer.): Tööera
konna rühm teeb ettepaneku omawalit-
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suse kommisjoni rkl A. Schulbacha ase
mele walida rkl. 0 . Jürgenfeldt. Riigi
kaitse kommisjoni — rkl. J. Seljamaa 
asemele rkl. T. Kalbus ja koosseisu kom
misjoni rkl. J. Seljamaa asemele rkl. K. 
Baars. 

J u h a t a j a J. K u k k : Muid ettepa
nekuid kommisjonide täiendawate wali
miste asjus ei ole. Panen hääletamisele 
rkl. Anderkoppa ettepaneku walida oma
walitsuse kommisjoni A. Schulbacha ase
mele — 0 . Jürgenfeldt, riigikaitse kom
misjoni J. Seljamaa asemele — T. Kalbus 
ja koosseisu kommisjoni J. Seljamaa ase
mele — K. Baars. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
Wastu ei olda. S e e g a on e t t e p a n 
d u d R i i g i k o g u l i i k m e d , k o m -
m i s j o n i d e s s e w a l i t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

4. Seadus rahaminis- R a h a a s j a n -
teeriumi koosseisu d u s e k o m m i s -
ja palgamäärade j o n i a r u a n e f -

muudaiuste kohta — j a A. J õ e ä ä r : 
I lugemisel. Austatud Riigikogu 

liikmed ! Walitsuse 
poolt möödaläinud aastal Riigikogule esi
tatud seaduseelnõu riigiasutuste koossei
sude kohta ei ole senni ajani weel wastu 
wõetud ja ei ole ka lähemal ajal weel 
lootust tema wastuwõtmiseks. Üksikutes 
asutustes, kus tegewuse laienemise tõttu 
koosseisude suurendamine tarwilik, on 
waja koosseisude muudatusi wastawate 
eriseadustega wõimalikult kiires korras 
maksma panna, et tegewust mitte takis
tada. Eelarwe-kommisjon on wõtnud 
eelarwesse üles summa ainult nende 
ametnikkude palkadeks, kes praegumaks-
wates koosseisudes ette nähtud. Raha
ministeeriumile alluwates asutustes on 
koosseisude suurendust waja tolliwalitsu-
ses, aktsiisiwalitsuses, otsekoheste mak
sude peawalitsuses ja nendele alluwates 
asutustes. Põhjendused nende suurenda-
miste kohta on üksikasjaliselt Walitsuse 
seletuskirjas ette toodud, mis selle sea
duseelnõu juurde on lisatud. Loen otstar
betuks neid siin kordama hakata. 

Peale koosseisu suurendamise tõste
takse käesolewa seadusega ka üksikute 
ametnikkude palkasid. Osalt sellega, et 
mõned neist § 1 all koosseisust wälja 
jäetakse ja § 2 all uuesti üles wõetakse 
kõrgemate palkadega, peaasjalikult aga 
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sellega, et § 3 on ette nähtud otsekohene 
palgakõrgendus. Lõpulikult kokku wõttes 
oleks Walitsuse ettepanek ametnikkude 
arwu tegelikult suurendada järgmiselt: 
Tolliwalitsuses 167 inimese wõrra, 
praegu on seal 260 inimest, siis tuleks 
428; aktsiisiwalitsuses — 20 inimese 
wõrra, praegu — 152, üle selle kontro-
löörid, ja otsekoheste maksude peawalit
suses 16 inimese wõrra, praegu — 176. 

Rahaasjanduse kommisjoni poolt wali
tud alamkommisjon, kes koha peäl ennast 
peaasjalikult tolliwalitsuse asjaajamisega 
tutwustas, sellepärast, et tolliametnik
kude arwu wäga tuntawalt kawatsetakse 
suurendada, leidis, er wõimalik oleks 
wähema ametnikkude arwuga läbi saada, 
kui walitsus seda käesolewa seadusega 
nõuab. Lõpuks tuli kommisjon siiski 
otsusele, et seal suurendamist tarwis on, 
umbes* 130 ametniku wõrra, peaasjalikult 
eraladude ja transiidi järelwalweks. Jär
jelikult wähendas alamkommisjon Walit
suse ettepanekut tolliwalitsuse kohta 
37 inimese wõrra. Kuid ühtlasi wõttis 
kommisjon kaalumise alla ka teiste tolli-
walitsuste koosseisud ja nõudis teateid 
selle kohta, kui palju seal inimesi ametis 
on. Kommisjon leidis, et wõimalik oleks 
teiste tolliwalitsuste arwel koosseisusid 
wähendada 40 inimese wõrra ja nimelt 
Nanvas ja mõnes teises kohas, kus praegu 
tegelikult mitte nii palju ametis ei ole. 
kui koosseisudes on ette nähtud. Nii et 
lõppude lõpuks, tuleks tolliwalitsuse 
ametnikkude arwu tegelikult suurendada 
90 inimese wõrra. ( W a s t a t e s r. e. 
L i n n a m ä g i w a h e 1 h ü ü d e p e ä 
le : ) Wakant kohtade arwel koosseisude 
wähendamine oli muuseas tarwilik ka 
sellepärast, et nende jaoks eelarwes kre
diit ette oli nähtud, kuna paralleelselt 
selle seadusega on sisse tulnud teine, 
kus uusi krediite nõutakse umbes 10 mil
joni aluseks wõttes muidugi neid uusi 
koosseise. Kui nüüd kommisjon wõtab 
sarnase seisukoha, et koosseise tuleb wä
hendada, siis wõib muidugi ka nõutawaid 
krediite wastawalt wähendada. 

Kommisjonis jäin mina isiklikult eri-
arwamise juurde, nimelt Tallinna tolli
walitsuse ametnikkude koosseisu suuren
damise ja § 3 kohta, mis kõneleb ametnik
kude palkade suurendamisest. Need eri-
arwamised on esitatud kirjalikult ja ko
dukorra § 29 põhjal kannan need ette. 
Kuid rahaasjanduse kommisjoni nimel 
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teen ettepaneku, seda seaduseelnõu kom
misjoni poolt ettepandud kujul wastu 
wõtta. 

Eriarwamised oleksid järgmised: 

1. § 3 kohta, kus ette nähtakse 
ametnikkude palkade suurendamist: Ar
wan, et seaduseelnõus see osa, mis pal-
kaciekõrgenduse — õieti ametnikkude 
kõrgematesse palgaastmetesse ülewii-
mise kohta käib, täiesti wälja tuleks jätta, 
kunni riigiasutuste koosseisude ja palga
määrade kohta käiwa eriseadusega kõi
kide ametnikkude kohta see küsimus üht
laselt lahendud saab. Ei ole soowitaw 
ühes ministeeriumis wõi selle üksikutes 
asutustes teeniwaid ametnikka, olgugi 
ajutiselt, teistega wõrreldes paremasse 
seisukorda asetada. 

2. Ei ole nõus Tallinna tolliwalitsuse 
ametnikkude arwu suurendamisega sel 
määral, kuidas alamkommisjon seda tar
wiliseks on tunnistanud, järgmistel põh
justel : 

Tolliwalitsuse tegewus ei ole wõrrel
des Wene Walitsuse aegsega suurenenud, 
waid on wähenenud. 

1913 a. weeti Tallinna läbi sisse 
36.968.440 puuda kaupa ja wälja 
11.291.897 puuda. Transiidi üle puudu
wad täpipealsed andmed, kuid endiste 
tolliametnikkude seletuse järele on see 
suurem olnud kui praegu. Tollidest saadi 
tulu üle 20 miljoni kuldrubla, mis Eesti 
markades ümber arwatud ligi 4 miljardi 
wälja teeb. 

Ametnikka oli Tallinna tolliwalitsu-
ses ühes juurdekomandeeritutega kokku 
241 inimest. 

1920 a. oli kõikide Eesti sadamate 
sissewedu 5.415.282 puuda ja wäljawedu 
8.409.216 puuda, kokku 13.824.498 puuda, 
see on weidi rohkem kui ^ 1913 a. Tal
linna sadama läbikäigust. 1921 a. esi
meste 9 kuu jooksul oli sissewedu 
5.650.371 puuda, wäljawedu 4.796.944 
puuda, kokku 10.447.315 puuda. Kui 
juurde arwata Wiimaste 3 kuu pealt 25%, 
s. o. 2.611.828 puuda, siis teeks 1921 a. 
läbikäik 13.059.143 puuda, suurenemist ei 
ole seega märgata. Tallinna tolliwalitsu-
ses üksi oli aga 261 ametnikku, mujal 164. 

Mis puutub wäljawaadetesse 1922 a. 
ja tulewiku kohta, siis on selle kohta 
kõik ühisel arwamisel, et sissewedu 1921 
aastal erakorraliselt suur oli ja edaspidi 
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tingimata wäheneb. Wäljaweo järel-
waiwe suurt tolliametnikkude aparaati ei 
nõua, ja suurendada tuleks, wõib Olla 
wälwet transiidi suurenemise korral, kuid 
see wõiks sündida wastawate ümberpai
gutuste läbi. 

Kõiki seda arwesse wõttes ei saa kui
dagi nõus olla sellega, et töö jaoks, mis 
neli korda wäiksem on kui Wene ajal ja 
millega minewal aastal 261 ametnikku 
walmis said, käesolewal aastal waja oleks 
428 inimest. Kui töö ei suurene, ei ole 
waja ka ametnikkude arwu suurendada. 
Palju ennem wõiks saada tagajärgi kant-
seleiiise asjaajamise lihtsustamise ja ots
tarbekohasema korralduse iäbi. Peab 
tähendama ka asjaolu peale, et Walitsuse 
poolt möödaläinud aasta lõpupoolel esi
tatud koosseisudes ametnikkude arw 414 
peale oli tõstetud, nüüd aga juba 428-ni 
tõusnud on. 

Üksikute näitustena, mis tõendawad, 
et nõutaw ametnikkude arw ülearu suur 
on, wõiks tuua paar iseloomulikumat: 
ladude ülewaataja! on praeguste koos
seisude järele 8 abi. Peaks arwama, et 
kui tõepoolest nende arwu suurendamine 
kunni 23 isikuni tarwilik on, siis wähe
mast praegused abid tegelikult ametis 
peaksid olema. Selgus aga, et ametis 
ainult 4 isikut on, kuna teised ära koman
deeritud. Wralwuritest on 30 inimest 
kantseleides ametis, nende arwu suuren
damist nõutakse 100 isiku wõrra, kus 
juures aga ka kantseleiametnikud, kelle 
kohuseid praegu walwurid täidawad, 
uutes koosseisudes ette on nähtud. Tege
likkude walwurite arw suureneks seega 
130 isiku wõrra, s. o. peaaegu kaheworra. 
Eriti kantselei- ja arweametnikkude arwu 
suurendamine ei ole sel määral tarwilik, 
kui alamkommisjon seda wastu on wõt
nud, samuti ka ladude ülewaatajate abide 
ja walwurite arwu suurendamine. Tar
bekorral wõiks Narwa tolliwalitsusest 
ajutiselt abijõudusid komandeerida. 

Selle wiimase märkuse kohta tuleb 
muidugi tähendada, et ta nüüd ära lan
geb, sest et rahaasjanduse kommisjon 
Narwas tolliwalitsuse koosseisu wähhen
damise ettepanekuga esineb. Ma kordan 
weel rahaasjanduse kommisjoni " nimel 
tehtud ettepanekut — seda seaduseelnõu 
l lugemisel wastu wõtta. 

J. P ii s k a r (is.) : Tänases Riigikogu 
päewakorras on terwe rida samalaadilisi 
seaduseelnõusid teiste ministeeriumide 
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alalt, küll koosseisude suurendamise, osalt 
ka nende wähendamise, küll palkade 
muutmise suhtes, kusjuures palkasid pea
asjalikult on tõstetud. See nähtus on minu 
arwates wäga iseäralik. Ühelt poolt on 
praegu eelarwe päewakorras, kus palka
deks krediite määratakse ja samal ajal, 
kui ühe päewakorra-punkti all arutatakse 
eelarwet, esitatakse teise päewakorra-
punkti all seaduseelnõusid, mis eelarwes-
se muudatusi toowad. Mis mõte on aru
tada eelarwet, kui teada on, et see mitte 
eelarwe ei ole, waid mingisugused numb
rid, mis siis, kui need seadused läbi 
masindatakse, wõib sellekohaselt ümber 
tõotatult eelarweks saada. Ma nimetan 
meelega seda seaduste masindamiseks, 
sest kui päewakorras on ühe osa minis
teeriumide ametnikkude koosseisud, siis 
on wäga tõenäolik, et samalaadilised 
ettepanekud tulewad ka teiste ministee
riumide koosseisu ja ametnikkude palkade 
suhtes. Nüüd tekib aga küsimus, mispä
rast ei ole koosseisu kommisjon mitte 
senni ametnikkude koosseisu seadust 
waita töötanud? See kommisjon asutati 
juba sügisel, enne kui eelarwe esitati, 
kuid senni ei ole weel mingisugust üle-
waadet ametnikkude koosseisu kohta. 
Nüüd aga tuuakse 130 isikuline suurenda
mine ette ilma, et kellegil ülewaadet 
oleks, kui palju praegu tolliametis amet-
nikka. Wist tahetakse nende seaduste 
wastuwõtmiseks parajat silmapilku kasu
tada, kus kõikide tähelpanu mujale, s. o. 
eeiarwe peale pöördud on. Siin on ka 
palgakõrgendamise küsimus päewakorral. 
On toonitatud palkade kõrgendamise wa-
jadust. Kui aga riigiametnikud paar, 
kolm kuud tagasi esinesid ettepanekuga, 
et nendele madalate palkade tõttu wõi-
maldataks jõuluks lisapalka saada kuu
palga suuruses, siis lükati see ettepanek 
tagasi, siis ei olnud ministeeriumidel ega 
ka Riigikogul selge, et palgad madalad. 
Nüüd on see aga äkki selgeks saanud. 
Miks hakatakse aga palkasid niiwiisi 
lappima, mispärast käib palgakõrgendus 
ühecie ja mitte kõikide ametnikkude 
kohta? Kui selgeks on saanud, et palkade 
kõrgendamine tarwilik, mispärast ei 
lahendata siis seda küsimust ühe ainukese 
seaduseelnõuga kõikide ametnikkude 
kohta? Mispärast on tarwilikuks peetud 
ainult teataw osa ametnikka palgakõrgen
duse wääriliseks arwata? Nende küsi
muste kohta ei ole seletust antud. Sei
same jälle imeliku nähtuse ees, millele 
põhjendust ega õigustust ei leia. Kui 

asuda rahaministeeriumi koosseisude ja 
palgamäärade muudatuste juurde tolli-
waütsuse alal, siis näitas juba kommisjoni 
aruandja, et Wene Walitsuse ajal saadi 
läbi 200 inimesega, kuna nüüd seal üle 
400 ametniku on palju wähema läbikäigu 
juures. See asjaolu näitab, et põie min
gisugust katset tehtud ametnikkude arwu 
koomale tõmbamise wõi asjaajamise liht
sustamise suhtes, millest juba nii hulk 
aega on räägitud. Kui rahaasjanduse 
kommisjonis seda küsimust käsitati, siis 
tähendasid tolliameti esitajad otsekohe, 
et olla ametis wimmata jõud, kes mitte 
niiwiisi oma ametiga hakkama ei saa, kui 
weneaegsed wilunud ametnikud. Kui aga 
edasi- küsiti, kuidas saada ametisse nii
suguseid ametnikka, kes tööd teha oskak
sid, et wähema arwu ametnikkudega 
läbi saada, siis ei olnud selleks mingi
sugust kawa olemas, waid öeldi, et wilu
nud jõud wiletsate palkade tõttu riigitee
nistusest ära lähewad. Kui nüüd haka
takse mõnede ametnikkude palka kõrgen
dama, siis tunnewad teised rahulolema
tust ja hakkawad oma korda nupu peale 
wajutama, ning esinewad jälle mõne eri-
eelnõuga; niisama kolmandaga jne. ning 
nii keerieksid riigiametnikkude palgad 
wõib olla terwe aasta Riigikogu päewa
korral, sest kui see ring läbi, esineksid 
esimesed jällegi seaduseelnõuga mõnes 
teises wariatsioonis. Waadake, niisugu
seks on see küsimus praegu kujunenud! 
Selleks aga, et muretseda wilunuid töö
jõude ehk, mis weel tähtsam, et lihtsus
tada asjaajamist, ei ole midagi tehtud. 
Riigikogu eelarwe-kommisjoni koosolekul 
rõhutati, et Eesti tolliasutustes asjaaja
mine on nii keeruline, et sellega harilik 
surelik toime ei saa, ja kui ma ei eksi, 
ütles isegi üks Walitsuse esitajatest, et 
tolliasutuse asjaajamine peabki nii keeru
line olema, et sellega igaüks toime ei saa. 
Mispärast on aga tolliwalitsus sarnane 
ala, kus asjaajamisega iga surelik ei 
tohigi hakkama saada, jäeti ütlemata. 

Näidati, et kui sa wäikest osa kraami, 
mida käe otsas wõib ära tuua, tahad 
kätte saada, siis peab 5 kunni 6 kohta 
enne läbi käima, et tarwilikka dokumenta 
ning allkirju saada enne kui sa ta katte 
saad. Teadsid inimesed isegi jutustada, 
et selleks mõnikord isegi 2 kunni 3 päewa 
ära kulub, ja ainult õnnelikumal juhtumi
sel poole päewaga walmis saab. Mis
pärast sarnane kord on loodud, seda pole 
kusagil selgitatud. Ajalehtede kaudu on 
aga wäga hästi teada, kuidas wahel äri-
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mehe shokolaad ikkagi tolliametnikku
dest mööda weereb. Siis katsutakse teda 
taga otsida ja wahel saadakse teda kät-
tegi. lähendab, kõige selle suure keeru
lise aparaadi juures ei ole ikkagi suude
tud tolliasutust nii funktsioneerima panna, 
nagu waja. Ei usu, et selie seadusega asi 
parandatud saaks. Selles mõttes leian 
täiesti ülearuse olewat sarnaseid lappi-
misseadusi wälja andma hakata. Kui 
koosseis ajanõuetele ei wasta, siis waa-
datagu kiires korras koosseisu seadus 
läbi ja pandagu maksma; kui palgad ei 
wasta, wõetagu palkadeküsimus läbivaa
tamisele ja lahendatagu see küsimus juba 
kõikide kohta palgaseadusega, aga mitte 
nii, et ühele tõstetakse, teisele ei tõsteta. 
Kelle nina juhtub meeldima, sellele pan
nakse palka juurde, kelle nina aga ei 
meeldi, jääb loomulikult endise palga 
juurde, ehk peab sealt kohta otsima, kus 
rohkem palka maksetakse. Seda poliiti
kat on küllalt juba aetud ja ei ole mingi
sugust tarwet weel lisa muretseda. 

J u h a t a j a J. K u k k : Aruandja 
poolt on ettepanek tehtud seaduseelnõu 
I lugemisel wastu wõtta. Asun hääleta
misele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Wähemus 
on wastu. S e a d u s e e l n õ u on n ä h 
t a w a lia ä l t e e n a m u s e g a I l u g e 
m i s e l w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

5. Seadus põl- R a h a a s j a n d u s e 
futööministee- k o m m i s j o n i a r u -
riuini ametnik- a n d j a C h r . A r r o : 
kude koosseisu Selles seaduseelnõus on 
ja palgamäära- meil tegemist wäikese 

de kohta — osalise muudatusega põl-
1 lugemisel. lutööministeeriumi amet

nikkude koosseisus. Ni
melt on statistika osakond, kui niisugune, 
selle tõttu põllutööministeeriumis ära 
kaotatud, et asutati riigi statistika kesk
büroo. Ministeerium ei leia aga wõima-
liku olewat kõigi statistika andmete kogu
mist anda riigi statistika keskbüroo kätte, 
waid leiab tarwilise olewat ministeeriumi 
juurde weel üht bürood jätta, mis eriti 
põllutööministeeriumi jaoks statistilisi 
andmeid koguks, silmas pidades prae
gusi maareformiga ühenduses olewaid 
muudatusi, mis põllutööministeeriumi 
eriti huwitab. Ministeerium awab 
selleks statistika büroo, nagu seadus
eelnõust näha, Endise statistika osa
konna asemele. Endise osakonna ära
õpetamisega on 18 ametnikku koosseisust 

wälja jäetud ja pannakse büroo tarwis, 
nagu teises paragrahwis näha, 8 uut 
ametnikku kinnitamiseks ette. Rahaas
janduse kommisjon leidis, et see ette
panek põhjendatud on ja ma teen kom
misjoni nimel ettepaneku seda seaduseel
nõu l lugemisel wastu wõtta. 

M. N e p s (sd.): Mina ei taha mitte 
sellele seaduseelnõule wastu rääkida, kuid 
loen siiski tarwilikuks põllutööministee
riumi tähelpanu selle peale juhtida, et 
omawalitsuse asutuste ja wallawalitsuste 
poolt, kes igasuguseid materjaale kogu
wad, palju kaebtusi selle kohta on tul
nud, et keskkohad ei ole mitte statistika 
materjaalide korjamist hästi korralda
nud, nimelt et ühte ja sedasama mater-
jaali tihtipeale mitu asutust korjawad. 
Näituseks statistika keskbüroo nõuab 
neidsamu andmeid, mis üks ehk teine 
büroo ühe wõi teise ministeeriumi juures 
nõuab jne. Sarnane kord tekitab wäga 
palju asjata tööd ja nõuab palju tööjõudu 
ja kulu. Sellepärast, kui nüüd uus statis
tika büroo asutatakse, siis peaks see 
büroo katsuma nii oma asju korraldada, 
et tema mitte paralleelseid andmeid ei 
kogu, mis juba statistika keskbüroos ole
mas on, ja et tema oma asja selles mõt
tes keskbürooga kokkukõlla seaks. 

J u h a t a j a J. K u k k : Aruandja poolt 
on ettepanek tehtud seaduseelnõu I luge
misel wastu wõtta. Asun hääletamisele. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Üksikud on wastu. 
S e a d u s e e l n õ u on n ä h t a w a 
h ä ä l t e e n a m u s e g a I l u g e m i s e l 
w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

6. Seadus riigi- R a h a a s j a n d u s e 
kantselei koos- k o m m i s j o n i a r u -
seisu ja palga- a n d j a J. K a n a : Rii-
määrade muu- gikantselei oli eelarwe 

datuste kohta — tegemise ajal oma koos-
Ï lugemisel. seisu muutnud, nimelt 

oli mõnes kohas, nagu 
teie siit seaduseelnõust näete, wähenda
nud, oli ka mõnes kohas ametnikka juurde 
wõtnud. Õieti ei suurenenud siin mitte 
ametnikkude hulk, waid muutus ainult 
koosseis peaasjalikult selle tõttu, et üksi
kute ministeeriumide juures statistika 
osakonnad ümber moodustati ametnikku
de arwu wähendades, kuna selle tõttu 
aga tuli suurendada ametnikkude arwu 
statistika keskbüroos. Eelarwe alamkom-
misjon waatas läbi need koosseisud ning 
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nende kohta käiwad krediidid ' ja leidis, 
et nemad tarwilikud on, kuid et neil sea
duslik alus puudus, ei saanud neid mitte 
eelarwesse wastu wõtta. Seda silmas 
pidades, on nüüd esinetud wastawa sea
duseelnõuga, mille rahaasjanduse kom
misjon läbi waatas ja leidis, et seda tuleb 
Riigikogule kinnitamiseks ette panna. 
Kommisjoni nimel teen ettepaneku seda 
seaduseelnõu esimesel lugemisel wastu 
wõtta. 

J u h a t a j a J. K u k k : Sõnasoowijaid 
ei ole. Aruandja poolt on ettepanek teh
tud, seda seaduseelnõu esimesel lugemi
sel wastu wõtta. Asun hääletamisele. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Wastu ei olda, 
s e l l e g a on s e e s e a d u s e e l n õ u 
e s i m e s e l l u g e m i s e l n ä h t a w a 
h ä ä l t e e n a m u s e g a w a s t u w õ e 
t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

7. Seadus sise- R a h a a s j a n d u s e 
ministeeriumi k o m m i s j o n i a r u -

koosseisu täien- a n d j a L. J o h a n -
damise kohta— s o n : Käesolewa sea-

i lugemisel duseelnõuga asutatakse 
siseministeeriumi ehitus-

peawalitsuse juures töötawas waranduste 
walitsuses üks koht juurde, nimelt asja
ajaja koht, põhipalgaga 2.960 marka kuus. 
See on tingitud asjaoludega, et ei jõuta 
mitte korras hoida asjaajamist ja see on 
ajast maha jäänud. Kuna aga ka sisemi
nisteeriumi waranduste walitsuste asja
ajamise kohta peab nõudma, et ta korras 
oleks, siis ei jää teist teed üle, kui uus 
koht juurde asutada. Rahaasjanduse 
kommisjoni nimel teen ettepaneku seda 
seaduseelnõu esimesel lugemisel wastu 
wõtta. 

J u h a t a j a J. K u k k : Asun hääleta
misele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Wastu ei 
olda. S e l l e g a on s e e s e a d u s 
I l u g e m i s e l w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

R a h a a s j a n d u 
s e k o m m i s j o n i 
a r u a n d j a J. K a n a : 
Ministeeriumi poolt et
tewõetud rewideeri-
mistel on selgunud, et 
tööstuslised ettewõtted 

halwasti töökaitse-seadusi täidawad, mis 

8. Seaduseelnõu 
töö- ja hoolekan-
deministeeriumi 
koosseisu täien
damise kohta — 

I lugemisel. 

osalt tingitud on puudulikust järelwal-
west. Töökaitse kommissarid suudawad 
ainult mõned korrad aastas kõik jaoskon
nas olewad ettewõtted läbi käia, mida 
teades tööandjad õige sageli töökaitse 
nõudeid hooletult täidawad. 

Seda kõiki arwesse wõttes arwab too
ja hooiekandeministeerium tarwiliku ole
wat töökaitse kommissaride jaoskondade 
arwu suurendada 6 pealt 10 peäle, mida 
ka Riigikogu eelarwe alainkommisjon 
heaks kiitis. 

Käesolew seadus wiib ka selle asu
tuse üldise koosseisude seaduse alla, nii 
et tulewikus töökaitse kommissaride arw 
ainult Riigikogu kaudu wõib suurendatud 
saada, kuna siiamaani makswa seaduse 
järele see õigus ka töö-hoolekandemi-
nistril näis olewat. Krediiti nimetatud 
kommissariaatide awamiseks on lubatud 
Wabariigi Walitsuse poolt ja ka Riigi
kogu eelarwe alamkommisjonis jaatawalt 
otsustatud. Seda seaduseelnõu läbi aru
tades tuli rahaasjanduse kommisjon otsu
sele, et see eelnõu tuleb Riigikogule was
tuwõtmiseks ette panna. Kommisjoni ni
mel teen ma ettepaneku seda eelnõu I 
lugemisel wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. K u k k : Ma panen aru
andja poolt tehtud ettepaneku hääleta
misele. Wastu ei olda. S e l l e g a o n 
s e e s e a d u s e e l n õ u l l u g e m i s e l 
w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

9. Seadus teede
ministeeriumi 

koosseisu muuda
tuste kohta — I 

lugemisel 

R a h a a s j a n d u 
s e k o m m i s j o n i 
a r u a n d j a K. W i r-
m a : See seaduseelnõu 

teedeministeeriumi 
koosseisu muudatuste 

kohta on palju laiema ulatusega, kui need, 
mis eelmised aruandjad ette kandsid. 
Seletuskirjas selle seaduseelnõu juurde 
on olemas ka need andmed, mida rkl. 
Puskar teiste eelnõude juures puudu lei
dis olewat. Seletuskirjast näewad Riigi
kogu liikmed, et teedeministeeriumi alal 
1921 a. kõigi asutuste peale kogu teeni
jate arw 6524 isikut oli. Tänawu aasta 
aga ühes ametikohtade suurendamistega, 
mis käesolewas seaduses on käsitatud, 
on see koosseis 5.965 inimest. Uue mi
nistri määramisega on teedeministeeriu
mis sisemine kord natifl&e teisiti kawatse-
tud, kui ta praegu on. On uusi kawat-
susi, ja nende läbiwiimiseks on terwe 
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koosseis suurendatud 12 inimese wõrra. 
Teine suurem muudatus selle eelnõu juu
res on raudtee wali isuses. Nagu Riigikogu 
liikmed mäietawad, toonitati 1921 a. eei-
arwe wastuwõtmise puhul, et raudtee 
ametkonna koosseisud ja üldse asjaaja
mine põhjalikumale rewideerimisele saaks 
wõetud, belle tagajärjel määrati wasta
wad kommisjonia, kes raudtee ametkonna 
asutusi üksikult läbi waatasid ja selle re
wideerimise tagajärjel tehti ametkonnas 
wastawad ümberpaigutused, Need, keda 
Riigikogu liikmed näewad suurendamise 
osas, ja kõik teised koosseisu puutuwad 
küsimused, on kommisjoni poolt läbi re-
wideeritud ja seüe toitu on tulnud palju 
ümberpaigutusi. Wiimane ametiasutuse 
koosseis on Wabariigi Walitsuse otsusega 
möödunud aastal 28. aprillil kindlaks mää
ratud, kuid kahjuks ei ole see määrus 
,,Riigi Teatajas" mitte wälja kuulutatud 
ja selle tõttu on ametiasutuse koosseis 
wäga kahtlane. Kui Riigikogu need koos
seisud siin seadusega maksma paneb, siis 
saab see teatud wiisil täienduseks Waba
riigi Walitsuse otsusele. Ka peab lootma, 
et koosseisu kommisjon lähemal ajal oma 
tööga nii kaugele jõuab, et tulewaaastase 
eelarwe kokkuseadmisel kindlam alus 
koosseisude suhtes oleks. 

Kui meie raudtee ametkonda waat-
leme, siis näeme, et möödunud aastal seal 
4.774 ametnikku teenistuses oli. Tänawu 
aasta on see arw 4.213. Tähendab, on 
wähendatud 561 ametnikku. Need, kes 
rõhutawad, et meil palju ametnikka on ja 
et neid wähendama peab, wõiwad siin 
rahuldust leida. Pean siin siiski tähen
dama, et selle asjaga ettewaatlik peab 
olema: teatawasti pandi möödunud aas
tal aprillikuul raudteel niisugune kord 
maksma, et teenijad peawad kuus 240, 
teises liigis 280 töötundi tegema. Kui 
see 240 tundi jagada 30 peale, siis tuleb 
päewa peale 8 tundi. Aga siin on ära 
unustatud, et raudteelased kä püha pi
dada tahaksid, nagu mujal, aga seda ei 
ole mitte arwesse wõetud. Raudteelased 
on, selle peale waatamata, et nad ka Öö
seti ja pühad läbi peawad tööd tegema, 
isesugusesse seisukorda pandud wõrdle
misi teiste tööstusaladega, ja nende palga
korraldus ei ole seal kaugeltki niisugune, 
mis raudteelasi tohiks rahuldada. Nõnda 
siis, kui nüüd seda ametnikkude wähen-
damist läbi wiia, peab siin juures ikkagi 
arwesse wõtma asjaolusid, mis selleks 
on mõjunud, ja kuidas seda on katsutud 
läbi wiia. Peab arwama, et kui koosseisu 

kommisjon tulewal aastal hakkab koos
seise läbi waatama, siis see asi laiemal 
ulatusel käsitusele tuleb. 

Kolmas osa selles eelnõus on teatud 
palkade suurendamine. Asi ei ole õtse nii
sugune, nagu rkl. härra Puskar seda kü
simust käsitas, waid nagu Walitsuse sele
tuskirjast näha wõib, on siin palkade üht
lustamisega tegemist. Raudteelaste palga 
astmed on waremalt seadusega kindlaks 
määratud ja teistmoodi neid muuta ei saa, 
kui uue seadusega, olgugi et siin wahest 
200 ehk 100 margalisi muudatusi kuus 
ette wõtta tuleb. 

Neid asjaolusid läbi kaaludes teeb ra
haasjanduse kommisjon Riigikogule ette
paneku seda seaduseelnõu wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. K u k k : Aruandja poolt 
on ette pandud seda seaduseelnõu wastu 
wõtta. Panen selle ettepaneku hääleta
misele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Wastu ei 
olda. S e l l e g a on s e e s e a d u s e e l 
n õ u I l u g e m i s e l w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

10. Postiagentuu- R a h a a s j a n d u -
ride seadus — I s e k o m m i s j o n i 

lugemisel. a r u a n d j a K. W i r-
m a : See seaduseel

nõu on puhttehniline ja on wälja kujune
nud sellest soowiawaldusest, et meie 
postiasutusi peaks olema rohkem, et nad 
rahwale rohkem kättesaadawad oleks. 
Selles eelnõus on peaasjalikult selle peale 
rõhku pandud, et postiagentuurisid saaks 
rohkem awada, nimelt raudteejaamadesse, 
renteidesse ja igale poole, kus on oma
walitsuse ehk riiklisea asutused, s. o. kus 
on wõimalik neid awada kokkulepete jä
rele ja wõimalikult ökonoomiliste tingi-
mistega. See on puhttehniline seadus, ja 
tema läheb sellest seisukohast wälja, et 
riigi kodanikkudele posti alal wõimali
kult lahedaid tingimisi luua. Arusaadaw, 
et see eelnõuetele wastaw seadus on, ja 
sellepärast teeb rahaasjanduse kommisjon 
Riigikogule ettepaneku seda seaduseelnõu 
I lugemisel wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. K u k k : Aruandja poolt 
on ettepanek tehtud seda seaduseelnõu 
1 lugemisel wastu wõtta. Panen selle 
ettepaneku hääletamisele. ( H ä ä l e t a 
t a k s è.) Wastu ei olda, s e e g a o n 
s e e s e a d u s e e l n õ u I l u g e m i s e l 
w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 
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11. Seadus ajutise R a h a a s j a n -
walitsemise korra d u s e k o m m i s j o-
§ 12-a põhjal was- n i a r u a n d j a K. 
tu wõetud lõbustus- W i r m a : Nagu Rii-

maksu seaduse gikogu liikmed sele-
URHgi Teataja" tuskirjast ise näe-

nr. 61/62 1920 a.) wad, on Wabariigi 
muutmise kohta — Walitsuse poolt 31. 

I lugemisel. dets. 1921 a. seadu
sega, mis § 12-a põh

jal maksma pandud, omawalitsustele wa
badus antud määrata ise neid normisid, 
mida nemad teatud maksudena wõtawad. 
Selle seadusega ei puudutatud aga tol 
korral mitte lõbustusmaksu osasid, mis 
12. aprilli 1920 a. seaduses maksma on 
pandud. Selle seaduse järele on nüüd 
niisugune kord maksew, et kõikidelt res-
toraanidelt, warieteedelt, kohwimajadelt 
ja niisugustelt asutustelt, kus muusika on 
ja muid lõbustusi pakutakse, wõetakse 
maksu mitte piletite pealt, nagu seda wõe
takse kinodest, teatritest jne., waid loe
takse, kui palju seal toolisid on ja siis 
wõetakse iga tooli pealt 2 marka päewas. 
See 2 marga maks on aga wahepeal wä~ 
heseks jäänud ja sellepärast oli Waba
riigi Walitsuse poolt sisseantud seaduses 
ära määratud, seda 2-margalist maksu 
ära kaotada ja omawalitsustele õigus 
jätta maksu suurust ise ära määrata. 

Kui aga nüüd see Wabariigi Walitsuse 
poolt ettepandud seadus sai lähemalt läbi 
waadatud ja wastawate asutustega läbi 
räägitud, siis selgus, et seal oleks weel 
rohkem täiendusi tarwis. Muuseas tuli 
huwitaw nähtus awalikuks, et näituseks 
Tallinna kinopidajad pöörasid palwega 
Tallinna linna omawalitsuse poole, kas ei 
saaks praegust piletite pealt wõetawat 
maksu ära kaotada ja maksu wahest nii 
wõtta, nagu seda praegu trahteriseadusc 
alusel trahteriasutustelt wõetakse, s. o. 
üks kord aastas maksetaw kindel maksu 
summa. Nad põhjendawad seda praeguse 
maksukorra muutmise tarwidust sellega, 
et linna omawalitsuse kontrolöörid oma 
piletite kontroleerimisega etenduse ajal 
tüütawad ja selle juures mõnikord kõik
sugused segadused tulewad. Kindel on, 
et kinod omawalitsuse asutusi näiwad 
petta tahtwat ja igawiisi katsuwad kui
dagi piletimaksust mööda pääseda. Sel
lest on ka tingitud, et omawalitsuse agen
did neid asutusi palju kontroleerima pea
wad ja on sunnitud erakordseid abinõu
sid ette wõtma. Igatahes ei leidu Tal
linna omawalitsuse tegelaste hulgas neid, 
kes põhimõttelikult selle wastu oleks, et 

kinodelt wõetaks umbes samasugust 
maksu, nagu on trahterimaks; aga nad 
tähendasid selle juures, et neil ei olewat 
mingisugust kindlustust selleks, et nad 
selle maksuga mitte sisse ei kukuks. Ki
node omanikud mõistawad leida teid mak
sust kõrwale pääsemiseks, ehk küll ka 
mõnikord sisse kukuwad, nagu seda ette 
on tulnud Tallinnas, kus linnawalitsus 
kinopidajaid suurte trahwiaega pidanud 
trahwima, sest et nad linnawalitsust on 
petnud. Küsimust üksikasjaliselt läbi aru
tades ja kaaludes kujunes lõbustusmaksu 
wõtmise asi sarnaseks, nagu ta nüüd Rii
gikogu liigetele kätte antud seaduseelnõus 
wähendatud. Piletite pealt wõetaw maks 
jääb endiseks, niisama jääwad ka endi
seks piletite pealt wõetawad maksumää
rad, kuna kinodes," warieteedes, tsirkus
tes ja teistes sarnastes lõbustusasutustes 
maksu wõib wõtta kas toolide pealt, pi
letite pealt wõi sarnaselt trahterimaksule. 
Rahaasjanduse kommisjoni nimel teen et
tepaneku seda seaduseelnõu I lugemisel 
wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. K u k k : Asun hääle
tamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Wastu ei 
ole keegi, s e l l e g a on s e a d u s I 
l u g e m i s e l w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

12. Walla- ja maa- R a h a a s j a n -
konna-omawalit- d u s e k o m m i s j o -
süste maksude n i a r u a n d j a A. 

kohta käiwa 31. J ü r m a n : Käesolew 
XII. 20. a. seaduse täiendaw seadus käib 
täiendamise sea- ainult § 14 kohta, ku

dus — I lugemisel, hu on . sisse wõetud 
järgmine märkus : 

Linnaelanikkudele wäljaantud laskeriis
tade lubade pealt wõetaw maks läheb 1-st 
jaanuarist 1922 a. alates wastawa linna 
heaks. Senni oli seisukord sarnane, et 
maakonnad wõtsid maksud sisse selle 
peäle waatamata, kas laskeriista luba 
anti wälja linna- wõi maaelanikule. Loo
mulikult peaks linnaelanikkude laskeriis
tade lubade maks linna kasuks minema, 
nagu seletuskirjas tähendatud. Rahaas
janduse kommisjoni nimel teen ettepaneku 
seda seaduseelnõu 1 lugemisel wastu 
wõtta. 

A. J õ e ä ä r (sd.): Meie omawalitsu-
sed, iseäranis aga maakonna omawalit-
sused on äärmiselt raskes ainelises kitsi
kuses, mis alatasa suuremaks muutub. 
Selle nähtuse peäle on nii siit kõneledes 
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kui ka ajakirjanduses Walitsuse tähelpanu 
juhitud. "Wiimasel ajal on aga ilmsiks 
tulnud tundemärgid, mis näitawad, et pal-
juid meie omawalitsusi kokkulangemine 
ootab. Tõendusi selleks ei ole tarwis kau
gelt otsida. Kõigil on teäda, missuguste 
suurte puudujääkidega meie Omawalit
suste eelarwed kokku on seatud. Mui on 
praegu käepärast andmed Wiru maa
konna eelarwe kohta. Selles eelarwes 
on tulusid ette nähtud 35 miljoni marka, 
kuna wäljaminekud üle 55 miljoni marga 
ulatawad; nii on puudujääk enam kui 20 
miljoni marka. Lähemalt tunnen ma weel 
Saare maakonna eelarwet ja seda 
käiku, kuidas see eelarwe kokku seati. 
Saaremaa on teatawasti üks kehwema
test maakondadest. Oma eelarwe kokku
seadmisel jättis ta kõik kulud, mis mitte 
hädatarwilikud ei leitud olewat, eelarwest 
wälja, kärpides eelarwet wiimase wõima
luseni. Selle järele kujunes eelarwes tu
lude summa ligi 9 miljoni ja wäljamine
kud 18 miljoni margani, nii et puudujääk 
tegi wälja 50%, s. o. 9 miljoni marka. 
Omawalitsuse asjade peawalitsus, kellele 
see eelarwe kinnitamiseks ette pandi, 
protesteeris eelarwe wastu, sellepärast 
et see mitte tasakaalu ei olnud wiidud. 
Eelarwe tasakaalu wiimine on aga maa-
konnawalitsusele täiesti läbiwiimata üles
anne, sest wäljaminekud, mis makswate 
seaduste põhjal maakonna peale pandud, 
nõuawad üksi rohkem kulusid, kui kõik 
saadawad maksud kokku wälja teewad. 
Kuid inaakonnawalitsus tegi siiski, mis 
tal wõimalik oli: Laskis lahti peaaegu 
kõik ametnikud, nii et järele jäid ainult 
osakondade juhatajad ja paar asjaajajat. 
Siis jäeti weel eelarwest wälja niisugused 
hädatarwilikud wäljaminekud, nagu on 
abirahad koolimajade ehitamiseks, õpe-
abinoude muretsemiseks, toetussumma 
põllutöökoolide jaoks, stipendiumid jne.; 
isegi wäikene sooparanduseks üleswõe
tud summa, mis rahwamajanduse tõstmi
seks hädasti tarwilik oleks olnud, jäi sealt 
wälja. Üldse suudeti puudujääki wähen
dada, selle läbi umbes 4 ^ miljoni, kuid 
järele jäi üle 4 miljoni, mille katmiseks 
sissetulekuid ei ole. Maakonnawalitsus 
telegrafeeris siseministrile, et kõik oma
walitsuse ametnikud panewad palga puu
dusel oma ametid maha. Kantseleiamet-
nikud on juba peaaegu kõik lahti lastud, 
ainult osakonna juhatajad ja mõni asja
ajaja teeniwad weel — ilma palgata, sa
muti kui kooliõpetajad, kes mitu kuud 
palka pole saanud. Ilma palgata ei wõi 

aga keegi teenija omal hinge sees hoida 
ja maakonnawalitsuse likwideerimine on 
päewakorra^ kui teed ei leita ja samme 
ei astuta rahasaamiseks. Niisugune on 
seisukord ja kui seda ei parandata, lõpe-
tawad ka wiimased omawalitsuse amet
nikud 1. aprilliks oma tegewuse. Kui 
seda tahetakse, siis tuleb Riigikogul sel
lest tarwilised järeldused teha. Ma ar
wan, et rahwaesitus selle lagunemisega 
mitte päri ei saa olla, sest meie omawa
litsuse asutustel on ka teatud riiklised 
ülesanded põhiseaduse järele täita ja sel
lepärast peaks tingimata teid leitama sel
leks, et seda majanduskitsikust kuidagi 
wiisi parandada. Lt seisukord sarnaseks 
kujunema pidi, seda wõis juba ammu ette 
näha. Omawalitsuse asutuste rahaline 
kitsikus on õieti sama wana kui meie 
riik ja puudujäägid nende eelarwetes olid 
juba riigi algusest saadik olemas. See 
krooniline nähtus oleks pidanud ammugi 
Walitsuse tähelpanu enda peale tõmbama, 
kuid kahjuks seda senni ei ole. Walitsus 
on senni ainult üksikute puudujääkide kat
mise seadusega esinenud, mis ainult mee
lepaha rahwa seas on wälja kutsunud. 
Isegi Riigikogu ei leidnud mufud teed, kui 
sanktsioneerida wiimase ja kõige õnne
tuma Walitsuse ettepaneku pearaha kohta, 
mis tema enda seletuse järele hädaabinõu 
oli. Kui arwesse wõtta, et Omawalitsuste 
äärmiselt wilets majandusime seisukord 
walitsusele wäga hästi teada oli, siis olek
sime wõinud wähemalt loota, et walitsus 
nende kuude jooksul, mis sellest ajast 
mööda on läinud, mingisuguse põhjali
kuma seaduseelnõu wälja töötanud oleks, 
kuid walitsus on esinenud ainult käesolewa 
wäikese tähendusega, seaduse muudatu
sega, mis küll waewalt mingit parandust 
toob, sest et ta osa selleltki ära wõtab, 
kel peale mitmekümne miljonilise puudu
jäägi midagi ei ole, s. o. maakonnawa-
litsustelt ja annab linnawalitsustele. Te
gelikult on ehk see õiglane, et maks, mis 
linnas wäljaantud laskeriistade lubade 
peält wõetakse, et see ka linnale läheks, 
kuid praeguse olukorra juures, kus linna 
omawalitsused oma eelarwed suuremalt 
osalt ilma puudujääkideta kokku sead
nud, kujuneb asi küll niisuguseks, nagu 
pühaskirjas on üteldud, et kellel on, sellele 
antakse, kellel ei ole, sellelt wõetakse. 

Mina ei waidle käesolewa seaduse 
wastu, kuid loodan, et walitsus lähemal 
ajal Omawalitsuste raske majanduslise 
seisukorra peale oma tähelpanu juhib ja 
abinõusid selleks otsib, et need edasi 
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wõiksid töötada. Kui asi niiwiisi edasi 
läheb, et waua- ja maakonnawalitsused 
oma uksed kinni panewad, siis peaks 
sise- ja iseäranis rahaminister sellest tar-
wilikud järeldused tegema, arwesse wõt
tes, et riigil koha peäl ametnikka ei ole, 
kes nende eriülesandeid täidaks ja isegi 
näituseks wiinatshekke wälja annaks, 
mille järeldusel ka riigi eelarwele, kus 
piirituse sissetulek 900 miljoni — auk sisse 
jääks. ( N a e r . W. L i n n a m ä g i 
(kristl.): T e e w a d t s h e k i d i s e e h k 
t e l i i w a d t ä i t u r u l t ! ) 

Tarwitasin praegu juhust, et awalikult 
asja peale tähelpanu juhtida ja loodan, et 
kõigelähemal ajal wastaw omawalitsuse 
maksude seaduseelnõu wälja töötatakse ja 
Riigikogule esitatakse, sest selle aruta
mine ja elluwiimine wõtab isegi hulga 
aega, asi nõuab aga kiiret korraldamist. 

J u h a t a j a J. K u k k : Ettepanek on 
tehtud käesolewat seaduseelnõu i luge
misel wastu wõtta. Asun hääletamisele. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Wastu ei olda. 
S e a d u s e e l n õ u on 1 l u g e m i s e l 
w a s t u w õ e t u d . 

13. Seadus rahami
nisteeriumile 

210.000.000 suuruse 
krediidi määramise 
kohta riiklise toetus-

laenu andmiseks 
elukorterite ehita

misel. 

Järgmine päewa-
korra-punkt jääb 
aruandja puudusel 
wälja. 

Riigikogu läheb 
järgmise päewa-
korra-punkti juurde. 

14. Koolimajade 
ehitusfondi sea
dus — 1 luge

misel. 

R a h a a s j a n d u s e 
k o m m i s j o n i a r u-
J. K a n a : Üheks suu
reks takistuseks meie 
algkooli-seaduse maks

mapanemisele on koolimajade puudus. 
Selle kitsikuse lahendamiseks on walitsus 
esinenud seaduseelnõuga. 

Meie algkoplide-seaduse minimaalsegi 
täitmise juures on meil tarwis ehitusfondi, 
kust ömawalitsused saaksid laenu kooli
majade korrashoidmiseks ja uute majade 
juurdeehitamiseks. Walitsus on ka esi
nenud seaduseelnõuga — asutada ehi
tusfondi uute majade ostmiseks. Wa
litsuse poolt oli see. toetuslaen kawat-
setud sel kujul, et kahel esimesel aastal 
ja nimelt 1921 a. oleks antud omawalit-
sustele laenu 10 miljoni marga suuruses 
aastas ja edaspidi weel rohkem — senni-
kaua, kunni ehitusfond oleks tõusnud 100 

miljoni margani. Neid asjaolusid arwesse 
wõttes, et meil Eesjjs koolimajade puudus 
õige suur, leidis rahaasjanduse kommis
joni alamkommisjon ja pärast ka raha
asjanduse kommisjon, kes seda seadust 
läbi waatas, et koolimajade ehitusfond 
tõesti tarwiline on. iNimeit selgus, et mõ
nes Eesti wabariigi osas Läänemaal, Saa
remaal ja Petserimaal, koolimajade puu
dus õige terawaks on läinud ja et seal 
algkooli-seaduse läbiwiimine peaaegu 
wõimatuks muutub. Rahaasjanduse kom
misjon leides, et 10-miijonüisest toetusest 
suuremat abi ei ole, tuli otsusele, et 
1922 a. laenusummat on waja suurendada 
30 miljoni margani, järgmistel aastatel 
aga wähemalt 20 miljoni margani, kunni 
lõpuks see toetussumma 500 miljoni 
marga suuruseks kaswab. Selle lõpu-
summa kohta tekkis kommisjonis õige 
palju waidlusi, kuna wiimati ikkagi sellele 
otsusele tuldi, et koolimaju on tarwis 
juurde ehitada, mispärast rahaasjanduse 
kommisjon leidis wõimalikuks seda sea
duseelnõu sellel kujul, nagu ta teile, här
rad Riigikogu liikmed, esitatud, Riigiko
gule ette panna, mille põhjal seda seadust 
palun I lugemisel wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. K u k k : Aruandja poolt 
on ettepanek tehtud seaduseelnõu I luge
misel wastu wõtta. Ma panen selle ette
paneku hääletamisele. ( H ä ä l e t a t a k -
s e.) Wastu ei olda. S e l l e g a on s e a 
d u s e e l n õ u l l u g e m i s e l w a s t u 
w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra^ 
punkti juurde. 

15. Seadus Narwa R a h a a s j a n -
linna sõjaaegsete d u s e k o m m i s -
wõlgade kustuta- j o n i a r u a n d j a L 

mise kohta kogu- J o h a n s o n : Selle 
summas 1 miljoni seadusega tahetakse 
marga suuruses — maha kustutada wõl-

I lugemisel. ga, mida Narwa linn 
1918 a. ja 1919 a. tei

nud. See wõlg, mida ta sõjaajal teinud, 
ulatab ühe miljoni marga suuruseni, mille 
hulka kuuluwad summad, mis wälja an
tud surnute matmiseks ja linna ehituste 
uuesti kordaseadmiseks. Rahaasjanduse 
kommisjon arutas selle küsimuse läbi ja, 
leides, et Narwa linn sõjaajal tõesti wäga 
palju kannatanud, mis ta majanduse peäle 
teatawat mõju on awaldanud, otsustas 
seda seadust Riigikogule wastuwõtmi
seks ette panna, mida mina ka palun I 
lugemisel teha. 
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J u h a t a j a J. K u k k : Aruandja poolt 
on ettepanek tehtud seda seadust I lu
gemisel wastu wõtta. Ma panen selle 
ettepaneku hääletamisele. ( H ä ä l e t a 
t a k s e.) Wastu ei olda. S e l l e g a on 
s e e s e a d u s I l u g e m i s e l w a s t u 
w õie-tu d. 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

16. Seaduseelnõu Kodukorra põhjal 
põllutööliste töö- tuleb kõige enne ot-
aja ja palgaolude sustada, kas seadus-

korraldamise eelnõu kohe arutami-
kohta. seie wõtta, wõi tuleb 

teda enne kommisjoni 
anda. Selle kohta on sõna kahel rkl. poolt 
ja kahel wastu. Sõna on rkl. Keerdo'1. 

P. Ke e r d o (is.) : Nüüd, kus selleko
hase põllutööliste tööaja ja palgaolude 
korraldamise seaduse põhjal walitud üle
riiklik segakommisjon laiali on läinud, 
ilma et ta oma ülesannet täitnud oleks, ja 
silmas pidades, et põllutööaasta 30. ap
rillil lõpeb, samuti et põllutöölepinguid ei 
tehta mitte wiimasel päewal,, tuleks see 
seadus otsekohe arutusele wõtta ja teda 
1 lugemisel wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. Ku k k : Ettepanek on 
tehtud kohe selle seaduse arutamisele 
asuda. Ma panen selle ettepaneku hää
letamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Mulle 
näib, et enamus on wastu. S e l l e g a 
on s e e e t t e p a n e k - t a g a s i l ü k a 
t u d . ( H ü ü d e d : T ö ö k a i t s e k o m 
m i s j o n i a n d a ! ) 

P. K e e r d o (is.): Meie teame, kui
das need kommisjonid töötawad. Mina 
olen ka ühe alamkornmisjoni liige, mis 
waliti haiguste wastu kinnitamise ja 
emadekaitse seaduse arutamiseks, kuid 
pole weel ühtegi koosolekut kommisjonis 
ära peetud. Loomulikult, et kui kommis
joni üldse kokku ei kutsuta, sellest seadu
sest kunagi asja ei wõi saada. Niisama
sugune saatus wõib ka praegust seadust 
tabada. Wõib olla, kommisjon arwab 

^ e a k s alles siis tööle asuda, kui lepingud 
juba tehtud ja põllutööaasta juba alga
nud on. Teen ettepaneku määrata kom-
misjonile 7. päewane tähtaeg. 

O. P ä r l i n (põl.) : Wäga austatud 
Riigikogu liikmed! Seda seadust läbi 
waadates teen ettepaneku se4a tähtaega 
lahtiseks jätta, sest kui seda ainult nädala
päewaks kommisjoni jätta, ei suudaks 

kommisjon seda seadust wälja töötada. 
Kui teha seadus, siis tehtagu niisugune 
seadus, mis wastab elu nõuetele. Teen 
ettepaneku selle seaduse tähtaega lahti
seks jätta. 

J u h a t a j a J. K u k k : On ettepanek 
tehtud selle seaduse arutuse tähtaega 
kommisjonis lahtiseks jätta. 

P. K e e r d o (is.) : Siin esineti tea-
tawa ettepanekuga, kuid mina arwan, et 
töökaitse kommisjon ei suuda wälja anda 
niisugust seadust, mis kõigiti nõuetele 
wastaks. . Kuid warsti hakkab põllutöö
aasta peale ja seaduse andmisega peaks 
ruttama. Töö-hoolekandeministeerium tun
nistas selle seaduse tarwilikuks. Töö
kaitse kommisjonile peaks wõimalus 
antama seda seadust ühe nädala jooksul 
wälja töötada. Teen ettepaneku seitsme-
päewalist tähtaega määrata. 

J u h a t a j a J. K u k k : Rkl. Keerdo 
poolt on ettepanek tehtud nädalaajalist 
tähtaega määrata. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
See ettepanek on saanud poolt 20 häält ja 
wastu 24 häält. S e e g a on e t t e p a 
n e k t a g a s i l ü k a t u d j a s e a d u s 
k o m m i s j o n i a n t u d i l m a t ä h t -
a j a t a. 

Riigikogu läheb päewakorras edasi. 

17. Seadus wäike- Ettepaneku-aruta-
maapidajfate rendi- misele asudes tuleb 
lepingute pikenda- otsustada, kas an-

mise kohta. takse tema kom
misjoni, wõi wõe

takse kohe arutusele. Sõna saawad sel
les asjas kaks poolt ja kaks wastu. 

A. J õ e ä ä r (sd.) : Teen ettepaneku 
seda seadust maaseaduse kommisjoni 
anda. 

J u h a t a j a J. K u k k : Ettepanek on 
tehtud seda seadust maaseaduse kommis
joni anda. Panen hääletamisele. ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) Wastu ei olda. S e l l e g a 
on s e e e t t e p a n e k w a s t u w õ e -
t u d. Täiendawaks ettepanekuks on sõna 
rkl. Rei'1. 

A. R e i (sd.): Ma teen ettepaneku selle 
seaduse läbiwTaatamiseks maaseaduse 
kommisjonis wiiepäewalist tähtaega mää
rata. Oma ettepanekut põhjendan sellega, 
et see seadus on sõna-sõnalt minewa-
aastase seaduseelnõu kordamine. Mine-
waaastane seaduseelnõu sai üsna põhja
likult läbi töötatud, nii et ta lõpuks Riigi-

6 
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kogu poolt Ühelhäälel wastu wõeti. Mis 
seaduseelnõu arutusel aega wõtab, on 
just tema tehnilise külje wäljatöötamine. 
Käesolewal juhtumisel on see tenniüne 
külg möödaläinud aastal wist kaunis 
rahuloldawalt wälja töötatud, nii et sel
lest küljest eelnõu arwatawasti enam 
suurt tööd ei nõua. Kommisjonil jääb 
ainult seda põhimõttelist küsimust kaa
luda, kas see eelnõu käesolewal aastal 
üldse tarwilik on wõi ei. Äsi on aga iga
tahes wäga kiire. Enne 1. maid peab sea
dus wälja kuulutatud olema ja nimelt kau
nis warakult enne 1. maid, et „Riigi Tea
taja" jõuaks kohtade peale laiali minna. 
Kui kommisjonile seitsmepäewane täht
aeg määrata, siis tuleks see eelnõu tule
wal reedel kommisjonist wälja ja alles 
ületulewal teisipäewal wõiks Riigikogus 
arutusele tulla. Kui aga wiiepäewane 
tähtaeg määrata, siis wõiks eelnõu juba 
tulewal reedel päewakorras olla. Mina 
arwan, et wiiepäewasest tähtajast peaks 
küllalt olema põhimõtteliste küsimuste 
kohta seisukoha wõtmiseks. Arwan, et 
minu poolt tehtud ettepanek küllalt põh
jendatud on ja soowitan teda wastu 
wõtta. 

J u h a t a j a J. K u k k : Riigikogu 
liikme Rei poolt on ettepanek tehtud 
kommisjonile wiiepäewalist tähtaega 
määrata. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Wastu ei 
olda. S e l l e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

18. Seadus täien- R a h a a s j a n d u s e 
duste kohta pä- k o m m i s j o n i a r u -

randusmaksu a n d j a A. J õ e ä ä r : 
seaduses — Käesolewa seaduse § 1 
II lugemisel. sai esimesel lugemisel 

wastu wõetud ja II lu
gemisel uuesti kommisjoni tagasi antud. 
( W. L i n n a m ä g i (kristl.): Ei o l e 
w a s t u w õ e t u d ! ) See seadus on 
I lugemisel wastu wõetud ja alles II luge
misel härra Linnamägi poolt ettepanek 
tehtud, kes seda nüüd arwatawasti unus
tanud, seadust uuesti rahaasjanduse kom
misjoni anda. Toodi ette, et § 1 ettenäh
tud hindade tõstmine ei wasta tegelikku
dele hindadele ja teiseks olla ka tabel, mis 
maahindamiseks kokku on seatud, eba
õige, niinelt ei olla tabel maawäärtuse 
järele õiglaselt kokku seatud. Rahaasjan
duse kommisjon arutas seda küsimust 
läbi kõige pealt koefitsientide suhtes, mis 

seaduse § 1 ettenähtud hindamiste ümber-
arwamise aluseks on wõetud, kas need 
õiged on wõi mitte ja leidis siin juures, 
et need hindamiste kohta, mis 1919 a. ja 
1920 a. tehtud, peaaegu täiesti kokku 
käiwad inglis naelakursiga, kuna aga esi
meses osas, nimelt hindamistes, mis 
Wene rublades on tehtud, see koefiitsient 
madalam on, kui tegelikud hinnad. Leiti, 
et see koefiitsient õieti tuleks 150 kord
seks tõsta, aga mitte 100 kqrdseks. Kom
misjon asus siiski seisukohale, et sarnane 
150 kordne suurendamine mi ete soowitaw 
ei ole, sellepärast et tegelikult maahin
nad wäliswaluutaga wõrreldes igakord 
kokkukõlas ei ole, et nendes hindades 
praegugi weel kõikumist on märgata, et 
nad mõnikord kallimad, mõnikord odawa
mad on. Selle tõttu oli ka walitsus esi
tanud 100 kordse kõrgenduse. Mis nüüd 
puutub maahindade tabelisse, siis leidis 
siin rahaasjanduse kommisjon, et tõepoo
lest wäga wõimalik wõib olla, et käes
olew tabel üksikutes kohtades täiesti 
õiglane ei ole. Kuid siis, kui täiesti uus 
tabel oleks wälja töötatud, oleks tulnud 
neid hindamisi kõigis osades suurendada, 
kuna wähendamist mitte kusagil ette 
wõtta ei oleks wõinud". Kommisjon wõrd
les talukohtade praegust hinda tiinude 
arwu järele seadusliste hindamistega ja 
leidis, et need mõnes osas palju madala
mad, ligi kolm korda madalamad on. Teie 
teate, härrad Riigikogu liikmed, ise wäga 
hästi, et need hindamised ei ole wõetud 
turuhindade järele, waid need on odawa
mad, sest wõeti keskmine hind. See oli 
keskmine hind, kus arwesse wõeti nii
hästi heina- ja karjamaad, kui põllumaad. 
Näituseks, Läänemaal esimeses raioonis 
oli hindamine 35 rubla tiinu pealt, aga 
keegi inimene, kes maad osta soowis, 
selle keskmise hinnaga maad kuskilt osta 
ei saanud. See hind oli omal ajal aluseks 
wõetud, et mitte kellegile ülekohut teha, 
see oli igatahes hind, mille wastu keegi 
ei protesteerinud. See hind on ka siin 
tabelis aluseks wõetud, need on needsa
mad weneaegsed hindamised, mis nüüd 
kursile wastawalt ümber hinnatud o i^ 
Kommisjonis tähendas rahaministeeriumi 
esitaja, et see seaduseelnõu ajutist ise
loomu kannab ja et rahaministeeriumil uus 
pärandusmaksu eelnõu teoksil on, kus 
hindamiste aluseks juba täiesti teistsugu
sed normid wõetakse, kui weneaegsed 
maatabelid. Uue seaduse läbi saaksid 
hindamised enam-wähem ühtlustatud. 
Kuna see käesolew seadus tegelikult 
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ainult käesolewa aasta peale maksma 
pannakse, siis mõjub tema wähem päran
dusmaksu, kui krepostimaksu wõtmise 
peaie, sest tegelikult kestab meil päran
duse õigustes kinnitamine umbes aasta 
ehk poolteist aastat, kuna pärandusmaks 
alles peale kinnitamist nõutakse. Nii ei 
suurene selle seaduse maksmapanemise 
läbi meie pärandu;>maksust loodetaw 
tulu weel käesolewal aastal mitte 3a eel-
arwe-kommisjon wähendas sellele was
tawad seda tulude osa, mis pärandus
maksu kohta käib, 10 miljoni pealt 
1-H miljoni peale. See seadus mõjuks 
aga sene tõttu, et needsamad seaduslised 
hinnad ka ostu-müügi lepingute juures 
aluseks wõetakse, krepostimaksust saa-
dawa sissetuleku peale. Asjaolu, et siin 
esimesel lugemisel see paragrahw weel 
kommisjoni tagasi anti, on eelarwe-kom-
misjoni sundinud krepostimaksust ette
nähtud sissetuleku summat 25 miljoni 
wõrra wähendama. See on eelnõu kom
misjoni tagasiandmise tegelik tagajärg. 
Rahaasjanduse kommisjon ei leidnud wõi
malikuks hindade tabelit muuta, sest et 
selles ettenähtud hinnad odawamad, kui 
nad tegelikus elus tõepoolest on. ' Sellest 
seisukohast wälja minnes ei saa praegu 
seda tabelit muuta ja sellepärast raha
asjanduse kommisjon teeb Riigikogule 
ettepaneku § 1 wastu wõtta samasugusel 
kujul, nagu ta Walitsuse poolt ette pan
dud ja kommisjoni poolt esimesel korral 
Riigikogule esitatud oli. Pean tähen
dama, et alamkommisjonis, kus seda küsi
must arutati, olid esitatud muuseas ka 
põllumehed ja rahaasjanduse kommisjo-
nis ühegi rühma esitaja mingisuguseid V 
ettepanekuid selle seaduse parandamiseks 
ega täiendamiseks ei teinud. 

W. P e z o l d (saks.) : Teen ettepaneku 
seda seaduseelnõu üleüldisesse kommisjoni 
anda ja põhjendan seda ettepanekut sel
lega, et see seaduseelnõu juriidiliselt mitte 
küllalt läbi waadatud ei ole, iseäranis § 3, 
mis ette näeb, et sellel seadusel tagasi-
mõjuw jõud on, mida meie mitte kuidagi 
ei wõi õigeks tunnistada. Ja üldse on see 
seadus nii suure tähtsusega, et tema jurii
dilist külge tuleks tingimata weel kord 
üleüldises kommisjonis läbi waadata. 

W. L i n n a m ä g i (kristl.) : Nõnda 011 
siis nüüd see seaduseelnõu pärandus-
maksu seaduse muudatuste ja täienduste 

.kohta muutmata kujul tagasi antud Riigi
kogule selle peale waatamata, et ma mi

newal korral näitasin ära selle seaduse 
puudused. Sisuliselt pean toonitama, et 
see seadus on sel kujul täiesti wastuwõt-
mata. Sellepärast et ei oie kindlaks teh
tud, et warandused meie riigis õieks 
tõesti sajakordseks tõusnud. Minu arwa
mise järeie ei ole see mitte millegagi 
kindlaks tehtud, waid ümberpöördult on 
warandusi, mis 011 tõusnud sajakordselt, 
mõned isegi rohkem, aga üidiseit ei ole 
warandused tõusnud ei linnas ega maal 
nii palju. Ainult siis, kui õieks kindlaks 
tehtud, et kõik warandused oleks saja
kordselt tõusnud, ainult siis õieks seuel 
seadusel õigusline põhi. Praegu tal aga 
seda mitte ei oie. Juba härra Pezold tõi 
seile kohta näitusi. Mina tooksin ka ühe 
näituse: tean Tallinnas ühte maja, mis 
sai ostetud 1914 aastal ja mis maksis siis 
45.000 rubla. Nüüd peaks selle maja 
wäärtus olema, kui ta sajakordseks õieks 
tõusnud 4 ^ miljoni. Ütleme nüüd, et 
selle majaperemehe pärijad ei ole mitte 
esimeses liinis pärijad, waid teises, nii 
nagu see seaduses on ette nähtud, siis 
peawad nemad pärandusmaksu maksma 
20% waranduse wäärtusest. Waranduse 
wäärtus on 4 ^ miljoni, sellega peaks 
waranduse pärijad pärandusmaksu maks
ma 900.000 marka. Peale selle weel kre-
postiposlini 6% normis, see teeks wälja 
270.000 marka. Nii, et kokku päranduse 
wastuwõtjad peaks selle päranduse pealt 
maksma 1.170.000 marka. Peäle selle 
weel muud kulud. Nüüd aga pakutakse 
selle maja eest mitte 4^ miljoni, waid kõi
gest V/? miljoni, see on praegune turu
hind. Ja nüüd, kui need pärijad tahaks 
seda pärandust wastu wõtta, siis peawad 
nad tema ennem ära müüma, et seda 
pärandusmaksu maksta ja siis ei jää neile 
toepoo.e^i mitte tnidagi järele, sest kõik 
see waranduse wäärtus läheb pärandus
maksu maksmiseks ära. Nii, et meie sea
dus ei eita mitte päranduse õigust, kuid 
tegelikult on sarnase pärandusmaksu sea
dusega pärandusõigus tühjaks tehtud. See 
on lähemate sugulaste kohta. Kui aga 
kaugemalt sugulased wõtta, siis on selle 
seaduse järele maksunorm weel kõrgem, 
kunni 50%, nii et niisugused pärijad pea
wad warandust wastu wrõttes pärandus
maksu ära makstes omalt poolt juurde 
maksma. Ma wõin ka ühe teise näituse 
tuua. On talukoht, mis enne sõda maksis 
6 tuhat rubla, tema praegune hind on 
umbes 350 tuhat marka. Selle talukoha 
pärijad peaksid maksma pärandusmaksu 
36.000 marka, sinna juurde weel kreposti-
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poslini 36.000 marka, kokku terwelt 
72.000 marka. Ütleme sellel kohal on 
wiis pärijat, kes teda kui pärandust ise
keskis jagama peaksid. Harilikult jääb 
maal wanem poeg peremeheks ja maksab 
oma õdedele-wendadele nende osaks tule
wad pärandusosad wälja. Praegusel kor
ral tuleks algajal peremehel neljale isi
kule nende pärandusosa wälja maksta. 
Koha wäärtuse järele teeks see iga ühe 
peäle 70.000 marka, nii et temal ülepea 
280.000 marka ja siis weel 72.000 marka 
pärandusmaksu, kokku 352.000 marka 
wälja tuleks maksta, s. o. rohkem kui 
koht wäärt. on. Tagajärg on see, et tema 
ei wõi pärandust wastu wõtta ja koht 
läheb wõõraste kätte. 

Koik see n ä i t a b ^ t ei wõi seadusi 
maksma panna, mis kabineti seinte wahel 
on loodud ja tegeliku eluga sugugi kokku 
ei käi. Ka ei ole mitte wõimalik seaduse 
aluseks wõtta meie kursi alanemist wõi 
tõusmist, waid tegelikku hinda. Tegeli
kult ei ole liikumata waranduste hinnad 
mitte 100 kordselt tõusnud. ( W a h e l -
h ü ü d e d . ) Jah, mõnel juhtumisel on ta 
küll enamgi tõusnud, näituseks riigikont
rolli majaostmise puhul, kuid teiste majade 
hinnad on ümmarguselt wõttes ainult 
30 kordseks tõusnud, niisama ei ole ka 
talukohtade hinnad 100 kordseks kaswa
nud. Nii et juba selles mõttes ei ole see 
seaduseelnõu õigluse põhimõttega kokku
kõlas. 

Aruandja poolt tähendati siin, et 
endine maahind,- tiinuhind ei olnud mitte 
wastaw maa tõsisele wäärtusele ja see 
on ka jaolt õige. Endine maahindamine 
oli 25—70 rubla tiinu eest, nüüd on aga 
wõetud kõige odawam 3.500 marka ja 
kõige kallim 10.000 marka tiinu eest. See 
on aga juba enam kui 100 kordselt wõe
tud endine hind, näituseks 70 rubla pealt 
10.000 marga peale üle minna. Kuid 
pärandusmaksu määramise juures ei ole 
mitte tähtis maawäärtuse kindlakstege
mine üksi, waid seal wõetakse arwesse 
see hind, mis kõige kõrgem on: on ostu
hind kõrgem kui tiinuhind, siis saab tema 
maksu aluseks, on aga wastupidi, — siis 
saab maksu aluseks wiimane. Siis edasi 
ei olnud tiinuhinna äramääramine mitte 
ühtlane igas maakonnas, mõnes kohas oli 
kõrgem, teises kohas jälle madalam: 
Saaremaal näituseks 25—40 rubla, man
nermaal aga kunni 75 rubla tiinu pealt. 
Niisugune hindade wahe maakondades ei 
ole praegu mitte tegelikule elule wastaw. 

Ma tahaks weel seda ütelda, et üle
pea kõikide maksude määramise juures 
peab ettewaatlik olema ja ei pea mitte 
sarnaseid maksusid peäle panema, mis 
rahwa õiglustundele ei wasta, ehk mis 
nende maksuwõimest üle käiwad. Finans-
teadlased ütlewad, et ühtegi maksu, olgu 
missugust tahes, ei tohi mitte korraga 
rohkem kui 25% wõrra tõsta. Meil aga 
wõetakse korraga 100, 120—250 kordne 
maks. Selle asemel, et maksu 25% wõrra 
tõsta, tõstetakse ta korraga 250 kordseks. 
See on aga juba liig ja kui meie ka selle 
seaduse maksma paneksime, s us ei 
artnaks ta tegelikult mingisuguseid taga
järgi, wõib ainult rahwa seas pahameelt, 
äratada, riigi majapidamisele ei ole ta ka 
mitte kasulik, sest et ta midagi sisse ei 
too. Sel põhjusel ühinen ma täiesti härra 
Pezold'i ettepanekuga — seda seaduseel
nõu üleüldisesse kommisjoni anda põhja
likumaks läbiwaatamiseks ja ümbertöö
tamiseks. 

C h r . A r r o (põl.): Kommisjoni aru
andja tähendas, et rahaasjanduse kommis-
jonis olid ju ka põllumeeste esitajad ja 
nemad ei rääkinud mitte selle seaduse 
wastu, tähendab olid täiesti selle seadus
eelnõuga päri. See ei wasta aga mitte 
tõele. Mina, kui rahaasjanduse kommis
joni liige, juhtisin kommisjonis tähelpanu 
selle peale, et see seaduseelnõu ühest kül
jest wäga puudulik on, nimelt, et hinda
mise aluseks on wõetud tünumõõt, mis 
mitte õiglane ei ole. Tünumõõt ei ütle 
põllumajapidamises mitte midagi ära. 
Ühe ja sama sumina eest wõime ühes 
kohas osta 20 tiinu maad ja teises kohas 
ainult M tiinu, sest hind oleneb ju maa 
wäärtusest. Rahaasjanduse kommisjonis 
tõstsin küsimuse üles, kas ei oleks wõi
malik õiglasemat alust hindamiseks wõt
ta, näituseks Lõuna-Eesti puhaskasu 
rubla, mis wõrdlemisi wastuwõetawam 
maksualus oleks, kui tiin. Põhja-Eesti 
adrasajandikka ma ei tunne, räägitakse, 
et nad ülekohtusemad olla kui Lõuna-
Eesti puhaskasu rublad. See wõib ju wõi
malik olla, kuid üldiselt wõttes, peab tun
nistama, et tiinu hindamise aluseks wõtta 
kuidagi ei saa. Selle seletuse peäle was
tas rahaministeeriumi esitaja, et tema 
selle seletusega täitsa päri on, kuid prae
gune seadus kandwat ajutist iseloomu ja 
et teda waja wõimalikult ruttu maksma 
panna. Peab leppima selle pahega, et 
maksualuseks wõetakse tiin. Põhja-Eesti 
maaolusid ma hästi ei tunne, kuid Lõuna-



89 P R O T O K O L L NR. 92 (2) 90 

Eestis on tiinumäär küll täiesti wastuwõt-
matu. Rahaministeeriumi esitaja andis 
lootust, et lähemal ajal maksma pannakse 
uus rohkem õiglasele alusele rajatud 
pärandusmaksu seadus. Mis pärandus-
maksu tõstmise protsendisse puutub, siis 
tähendati siin, et see mitte kõrge ei olla. 
Ka mina arwan seda, leian aga, et kui 
teda tõstetakse, siis peab seda nii tegema, 
et tema tõstmisega kellegile ülekohut ei 
sünniks. Meie, põllumehed, ei ole mitte 
selle maksu tõstmise wastu, waid maksu 
aluse wastu, milleks tiinumõõt wõetud. 
Jääme lootma, et uus täielikum seadus 
warsti wälja antakse, milles kõikide hu
wid õiglasemalt kaitstud oleksid. 

A. K e r e m (rhw.) : Austatud rahwa-
esitajad! Läinudkordsel arutusel tähen
dasin juba, et selles seaduses maksu alu
seks kindel üksus peaks wõetama, tiin ei 
ütle iseenesest midagi. Rahaasjanduse 
kommisjoni aruandja seletas, et seadus 
kiire iseloomuga ja selle tõttu aega ei 
jätkunud tema põhjalikumaks ja üksikas-

• jalisemaks wäljatöötamiseks. Mina usun 
aga, et hea tahtmise juures nii mõndagi 
oleks kätte saadud, oleks ehk leitud 
üksus, mis mitu korda õiglasema maa 
wäärtuse oleks ära määranud. Eelkõne
leja tähendas siin juba, et õiglasem maksu 
alus oleks Lõuna-Eesti puhaskasu rubla 
ja minule paistawad Põhja-Eesti sajan-
dikudki õiglasemad olewat, kui selles sea
duses aluseks wõetud tiin. Kuid kui meie 
selle seaduse uuesti kommisjoni tagasi 
anname, siis lükkame asja otsustamise 
jällegi kaua aja peale edasi, mis soowitaw 
wahest pole ja sellepärast tuleks siin 
hoopis teist teed käia. Ma tahaks nimelt 
seda järgmiselt põhjendada, kuigi maksu 
määramise alus õiglane ei ole, on siiski 
wõimalik maksu määrata, kui maksu
määr mitte maksimaalne ei ole wõetud; 
siis ei käi ta kellegile üle jõu, olgugi, et 
mõni õige kergelt läbi saab. Mina arwan, 
et käesolew seadus wastuwõetaw oleks, 
kui maksumäär suurendatud saaks mitte 
100 waid 50 korda. ( P a h e m a l t p o o l t : 
E k s T e i e ü t l e o t s e k o h e 10 
k o r d a ! ) Ah soo, Teie teete ettepaneku 
10 korda suurendada. (N a e r). Ainult 
sel juhtumisel, kui maksumäära wähen
dada, wõime kindlad olla, et see seadus 
tegelikus elus wõib püsima jääda. Kui 
aga ikkagi tahetakse jääda maksimaal 
määrade juurde hindamisel, siis' on see 
ühele jaole, wõib olla, küll wastuwõetaw, 
teisele aga mitte. Wõtame Wõrumaa 

olud. Kui meie ka seal nende kruusa-
mägede ja soode eest samasuguse mak
sumäära määrame, kui Lõuna-Eesti mus-
tamulla .maal, s. o. 7.500 marka tiinu eest* 
siis paljud pärijad, tõtt ütelda, mitte 
midagi ei päri. Sellepärast teen ette
paneku maksumäära tõsta mitte 100-kord-

; seks, waid 50. kordseks, kui maksu mää
ramisel tiinude alusele jääda tahetakse. 

J u h a t a j a J. K u k k : Lõpusõna on 
aruandjal. 

A r u a n d j a A. J õ e ä ä r : Riigikogu 
liikmed Pezold ja Linnamägi tegid ette
paneku seda seadust anda üleüldisesse 
kommisjoni, sest temas olla juriidilised 
puudused. Üleüldine kommisjon, kus liik
med pea kõik juristid, töötaks selle sea
duse siis uuesti wrälja. Põhjuseks toodi 
ette esiteks rkl. Pezold! poolt, et seadu
sel olla tagasimõjuw jõud. Pean tähen
dama, et rahaasjanduse kommisjon Walit
suse ettepanekut just selles mõttes paran
das, sest Walitsuse poolt ettepandud kujul 
oleks temal wõinud tagasimõjuw jõud 
olla. Rahaasjanduse kommisjon leidis, et 
kunni praeguse pärandusmaksu maksma-
hakkamiseni 8. mail 1920 a. pärandusi 
maksustati hoopis teistsugustel alustel ja 
suur hulk nendest ei käinudki maksu alia, 
näituseks talukohad maal. Rahaasjanduse 
kommisjon leidis, et pärandusmaksu 
hakata wõtma kõikidelt pärandustelt, kus 
pärijad alles kohtu poolt päranduse õigus
tesse kinnitamata, õiglane ei ole, kuid 
arwas siiski, et pärandusmaksu täien
duste seadust wõiks maksma panna nende 
päranduste kohta, mis awanenud pärast 
8. maid 1920 a., kui pärijad alles kohtu 
poolt kinnitamata. See ei oleks mingi
sugune tagantjärele maksustamine ega 
ka uute maksunormide kindlaksmäära
mine, waid seaduslikkude hindamiste ' 
kokkukõlasse wiimine päranduste tege
liku wäärtusega praeguse margakursi 
järele. 8. mail 1920 a., kui uus pärandus
maksu seadus maksma pandi, siis olid 
meil hinnad teistsugused kui praegu, ning 
kui päranduse saaja oleks sel ajal, kui 
raha palju kallim oli, pärandusmaksu ära 
tasunud, siis oleks see temalt tegelikult 
suuremat waranduslist ohwrit nõudnud, 
kui nüüd, kus rahakurs palju odawam. 
Nii, et sellel seadusel pole mingit tagasi-
mõjuwat jõudu, waid ta reguleerib ainult 
kursi wahet. Pärandusmaksust sissetulek 
on meil ju nii wäike olnud, et seda nime
tadagi ei maksa, kõigest 900.000 marka. 
(E. L i i w a k (põl.) : H a k a k e o m a -
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n i k k a m a h a s u r e t a m a , e t r o h 
k e m p ä r a n d u s m a k s u s a a k s ! ) 
Seda ei ole tarwis, iga inimene sureb 
oma aja pärast 3a ega omanikud ka iga
westi ei ela. Olgugi, et pärandusmaksu 
normid meil sugugi wäikesed ei ole, tule
wad selle peale waatamata seda maksu 
naeruwäärt wäikesed summad sisse. 
Minge krepostijaoskondadesse ja waa
dake järele, missuguste hindadega meil 
liikumata warandused seal müüdud on, 
teie leiate, et kui uskuda lepingutegijaid, 
et miljonhisi warandus! naeruwäärt ma
dalate hindadega müüdud, see on selle 
tõttu, et inimesed krepostimaksust pääse
miseks odawama hinna üles andsid, kui 
nemad müügi juures toepoolest kokku lep
pisid. Samuti on ka mööda põige! dud 
pärandusmaksust, sëst et seaduslikud hin
damised turuhindadest kümme korda oda
wamad on. Õiget krepOötimaksu saadi 
ainult majadest ja warandustest, mida 
riik omandas, sest seal ei olnud wõima
lik tõeiikku ostusummat warjata. Teiseks 
waidles härra Pezold punkt 4 wastu, sest 
seal olla ette nähtud ainult sarnaste wõl
gade mahaarwamine, mis kaks aastat 
enne kinkimist tehtud. Ma tähendan, et 
meil seadus alles 11 lugemisel on ja need 
seletused, mis siin täna anti, ei käi mitte 
ainult § 1 kohta, waid kogu seaduse 
kohta. Wastawad parandused ja muuda
tused tuleksid siis teha, kui sellekohased 
paragrahwid arutusele tulewad. Mis 
puutub eraldi punkt 4-dasse, siis on see 
punkt juriidiliselt täiesti põhjendatud. See 
punkt on selleks sees, et mingisuguste 
fiktiiwsete obligatsioonidega pärandus
maksust kõrwale ei põigeldaks. Mis puu
tub kaheaastasesse tähtajasse, siis on see 
teatawal wiisil maitse asi, wõib ju ka ses 
suhtes teisi ettepanekuid teha. Edasi too
nitab härra Pezold, et seaduses pole ette 
nähtud pärandusmaksu pikendamise wõi
malust. § 23 on pikendamine ette nähtud. 
Peab aga weel tähendama härra Pezold'! 
wäite peale, et waesed pärandusmaksu 
maksta ei suuda, kui tähtaega pikendata, 
siis olgu öeldud, et waestel õieti päran
dusmaksu maksta ei tulegi; pärandus-
maks wõetakse peaasjalikult imobiilide 
pealt, kuna suurem-jagu liikuwaid waran
dus! sellest wabad on. Pealegi on § 23 
pikendamise wõimalus ette nähtud. Nii 
härra Linnamägi ettepanek paragrahwi 
kommisjoni tagasi anda kui ka härra 
Pezold'i ettepanek terwet seadust üle
üldisesse kommisjoni anda, olid selleks 
sihitud, et seaduse maksmapanemist edasi 

lükata. Kui see ettepanek wastu saaks 
wõetud, siis oleks selle tagajärg, et meie 
peale 25 miljoni, mis eelarwest juba maha 
kustutati, weel suure osa krepostimak-
suna ettenähtud sissetulekust wälja peak
sime jätma ja ma pean ütlema, et mida 
kauem meie seda seadust wiiwitame, 
seda suuremad summad meil kaduma 
lähewad. Protsendi suuruse kohta taht
sin weel tähendada, et 6% sugugi kõrge 
ei ole, sest peab tähendama, et see ainu
kene maks meil on waranduste ülemineku 
pealt, kuna teistes maades sellele lisaks 
tulewad weel waranduste juurdekaswu 
ja muud maksud, mis mõnes kohas isegi 
50% ulatawad. Meil niisuguseid maksu
sid sugugi ei ole, nii et siin nüüd just ise
äralist koormat karta ei ole, isegi siis, 
kui käesolewas seaduses ettenähtud muu
datused maksma saaks pandud. Edasi 
waieldi ka sisuliselt selle seaduseelnõu 
wastu. Härra Linnamägi toonitas, et need 
maksumäärad, mis siin olid ette toodud, 
tegelikkude turuhindadega mitte kokku
kõlas ei ole. Ma pean siin juures tähen
dama, et ei ole kawatsetud sajakordseks 
tõsta tegelikka turuhindasid, mis rahu
ajal makswad olid, waid need on seadus-
lised hindamised, mis siin sajakordseks 
tõstetakse ja selle tõttu, et need tegelik
kudest hindadest palju madalamad olid, 
ei wõi siin juttu olla sellest, et asja endine 
wäärtus sajakordseks on tõstetud. Siin 
on ainult seaduslistest hindamistest jutt. 
Samuti tõi härra Linnamägi ette, et wene-
aegsed tiinuhindamised ei olla mitte saja
kordseks tõstetud, waid palju rohkem. 
Siin härra Linnamägi eksib ka. Wene 
pärandusmaksu seadusele juurdelisatud 
maahindade tabelis on tiinuhinna maksi
mum Eestimaal 100 rubla, 1914 a. wälja-
anne. {W. L i n n a m ä g i (kristl.) : 1913 a. 
w ä l j a a n d e s on n i i!) 1914 aastal sai 
seda seadust muudetud ja Eestimaal 
maksimumi 100 rublani tõstetud ja kui 
meie selle arwu sajakordseks teeme, siis 
saame 10.000 marka. Nii et selles asjas 
on ka härra Linnamägi eksinud. Mis puu
tub sellesse, et neid hindamisi mitte 100. 
kordseks waid 50. kordseks Eesti mar
kades ümber arwata, mis enne 1918 aas
tat Wene rublades tehtud, siis pean tähen
dama, et nii alamkomrnisjQnis kui ka raha
asjanduse kommisjonis arutati see küsi
mus põhjalikult läbi ja leiti, et sarnane 
hindamine praeguste s turuhindadega kui
dagi wiisi kokkukõlas ei seisats, kui aga 
warandusi hinnata alla nende tegelikku 
wäärtust, siis pärandusmaks ei annaks 
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mitte seda, mis ta andma peaks, selle
pärast kommisjoni nimel ei saa mina selle 
ettepanekuga ühineda, samuti ka mitte 
selle ettepanekuga, et see seaduseelnõu 
uuesti läbiwaatamiseks üleüldisesse kom
misjoni antaks. 

J u h a t a j a J. K u k k : Ettepaneku
tega aruandja ei ühine, sellepärast asun 
hääletamisele. Kõige pealt tuleb hääle
tamisele rkl. Pezold'i ettepanek — anda 
see seaduseelnõu üleüldisesse kommis
joni. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) E t t e p a 
n e k on 34 h ä ä l e g a 20 w a s t u 
w a s t u w õ e t u d . Teised ettepanekud 
langewad ära. 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

19. Amnestia- Selle kohta tuleb kõige 
seadus. pealt otsustada, kas teda 

täna arutamisele wõtta 
wõi kommisjoni anda. Sõna on arutamise 
korra kohta rkl. Piiskar'il. 

J. P i i s k a r (is.) : Amnestia-küsimus 
oli juba läinud aastal Riigikogus kõne all 
ja siis tunnistati laialine poliitiline amnes
tia tarwilikuks ja tehti kommisjonile üles
andeks sellekohane eelnõu esitada. 
Tähendab Riigikogu on juba põhimõtte
liselt amnestia wajadust tunnistanud. Sel
lest saadik on aga aasta mööda läinud, 
kommisjon ei ole mitte uue amnestiasea
duse eelnõuga esinenud. Nähtawast! ei 
saa tema selle ülesandega toime, wõi ei 
taha tema neid ülesandeid täita. Ja kui 
seda arwesse wõtta ja teiselt poolt ka 
silmas pidada, et amnestiaküsimus on 
märksa põnewamaks läinud, siis leian ma, 
et ei ole mingisugust tarwet seda eelnõu 
kommisjoni anda, sest kommisjon on oma 
sennise tegewusega näidanud, et tema 
seda ülesannet, mis tema peale pandi, 
täita ei taha ja sellepärast teen ettepa
neku selle eelnõu esimesele lugemisele 
asuda, mis meie poolt on esitatud. 

J u h a t a j a J. K u k k : Faktiliseks 
märkuseks on sõna rkl. Birk'il. 

A. B i r k (rhw.) : Amnestiakommisjoni 
liikmed on ka Riigikogu waheajal tööta
nud ja on ka selgeks tehtud, missugune 
umbes wõiks see amnestiaseaduse eelnõu 
olla, mis teatawat wastutulekut wõiks 
leida Riigikogu rühmade poolt. Lõpuli
kult ei saanud seda mitte wastu wõtta, 
kuna wiimasel kommisjoni istumisel sel
gus, et Wabariigi Walitsuse poolt ka nii

sugune projekt ei olewat wastuwõetaw. 
Rühmade esitajad wõtsid enesele aega, 
et oma seisukohta Wabariigi Walit
suse seisukoha awaldamise puhul weel 
kord selgitada ja see selgitamine on juba 
nädal aega kestnud. Tulewal nädalal 
kawatsetakse amnestiakommisjon kokku 
kutsuda, kus selgub, kas see projekt, mis 
seal wiimast korda arutusel oli, läbi läheb 
wõi mitte. Ma ei tahtnud mitte sellest 
kõneleda, kas on wõimalik käesolewat 
eelnõu läbi wiia wõi mitte, waid ma taht
sin neid faktilisi märkusi asja selgitami
seks teha. Ma ei ole aga mitte selle was
tu, et praegu eelnõu arutama hakataks. 

J u h a t a j a J. K u k k : Rkl. härra 
Piiskar'i poolt on ettepanek tehtud seda 
seaduseelnõu kohe esimesele lugemisele 
wõtta. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Enamus on 
wastu. S e l l e g a on s e e e t t e p a n e k 
t a g a s i l ü k a t u d . (Hüüe: A m n e s 
t i a k o m m i s j o n i anda! ) On ette
panek tehtud seaduseelnõu amnestiakom
misjoni anda. Panen ettepaneku hääleta
misele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Enamus on 
poolt, s e l l e g a on o t s u s t a t u d 
s e a d u s e e l n õ u a m n e s t i a k o m 
m i s j o n i a n d a . 

J. P i i s k a r (is.) : Kommisjon ei ole 
terwe aasta kestes seaduseelnõuga esi
nenud, kuigi siin rkl. härra Birk tähen
das, et seda küsimust siiski on arutatud, 
ei ole mingit garantiid, et see arutamine 
jälle wõib olla aastaid edasi kestab. Sel
lepärast teen ettepaneku kommisjonile 
määrata eelnõu läbiwaatamiseks 7-päe-
wane tähtaeg. Kui kommisjonis eeltööd 
on teht«d, siis ma arwan, et ta selle sea
duseelnõuga nädala jooksul hakkama 
saab. Nii näituseks, määrati ühe teise 
seaduse puhul, mis ka tähtajaline seadus 
oli, kommisjonile 5. päewane tähtaeg, sel 
põhjusel, et seadus on tehniliselt juba 
wälja töötatud. Siin on ka läbitöötatud 
ettepanek. Kommisjonil on enesel juba 
aastane töö seljataga, sellepärast peaks 
wõimalik olema sellega nädala kestel wal
mis saada. 

J u h a t a j a J. K u k k: Ettepanek on 
tehtud, et määrata amnestiakommisjonile 
selle seaduse läbiwaatamiseks tähtaeg. 
Panen ettepaneku hääletamisele. ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) Enamus on wastu. S e 1 -
l e g a o n o t s u s t a t u d a m n e s t i a 
k o m m i s j o n i l e m i t t e t ä h t a e g a 
m ä ä r a t a . 
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Järgmine päewakorra-punkt on riigi 
1922 a. eelarwe. Sõna korra kohta on 
rkl. Linnamägi'!. 

W. L i n n a m ä g i (kristl.): Ma teen 
ettepaneku waheaega määrata. ( H ü ü 
d e d p a h e m a l t p o o l t : L õ p e 
t a d a ! ) 

J u h a t a j a J. K u k k : On tehtud 
kaks ettepanekut: 1) waheaega määrata, 
2) lõpetada. Ma panen hääletamisele ette
paneku koosolekut lõpetada. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) Enamus on wastu. S e l 
l e g a on o t s u s t a t u d k o o s o l e k u t 
j ä t k a t a . Panen hääletamisele ette
paneku waheaega määrata. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) Enamus on poolt. 

Kuulutan 15 minutilise waheaja. 
Waheaeg algab kell 7.35 min. 
Peale waheaja algab koosolek kell 

7.50 min. 
Koosolekut juhatab esimees J. Kukk. 
Sekretääri kohal abisekretäär J. Berg

man. 

J u h a t a j a J. K u k k : Riigikogu lä
heb päewakorras edasi. 

20. Riigi 1922 a. M. M a r t n a (sd.) : 
eelarwe — Austatud Riigikogu liik-
1 lugemisel. med! Meie praegusel 

eelarwel on oma wäike 
ajalugu. Riigikogu wõttis ta arutamisele, 
ilma et selle juures üldiseid läbirääkimisi 
oleks peetud. Ta nimetas 51 Riigikogu 
liiget alamkommisjonidesse, kes selle eel
arwe kallal üle kahe kuu tööd teinud on. 
Nimetati 10 alamkommisjoni, kes üle 
kahekuulise tööga niikaugele on jõudnud, 
et Riigikogu uuesti eelarwe juurde asuda 
wõib. Seegi samm ei olnud mitte niisu
gune, nagu ta oleks olema pidanud. Alles 
esmaspäewal, sel nädalal, kui ma ei eksi, 
oli wiimane eelarwe-kommisjoni koos
olek, kus otsustati „kiires korras", nagu 
meil wiisiks öelda, üldisele arutamisele 
minna. Eile kuulsime meie eelarwe-kom
misjoni eesistuja Riigikogu esimehe härra 
Kukk'e seletust, eelarwe-kommisjoni aru
andja seletust. Teistes parlamentides on 
wiisiks seda seletust trükitult parlamendi 
liigetele kätte saata, et wõimalus oleks 
end selle seletuskirjaga tutwustada ja 
kommisjoni poolt enam-wähem muudetud 
eelarwet tundma õppida. Meil läks see, 
nagu tähendatud, wäga kiires korras ja 
eile ei leidnud keegi tarwilikuks wahe
aega soowida, et ennast nende andmetega 
lähemalt tutwustada, mis kommisjoni 

aruandja ette kandis. Riigikogu liikmed 
said sel aastal nõndasama halwasti masin-
datult, mitte trükitult, eelarwe, nagu 
minewal aastalgi ja natukene rohkem 
wõisid selle eelarwe materjaali sisse sü-
wenenud olla need Riigikogu liikmed, kes 
alamkommisjonides töötasid ja kellel wõi
malik oli kommisjoni koosolekutest osa 
wõtta; aga et parlament riigi eelarwega 
kuidagi wiisi trükitööde peale üle läheks, 
seda ei ole meie siiamaani mitte suutnud 
teha. Mõnes teises asjas oleme meie 
lahtisema käega. Ma nägin sõjaministee
riumis üht trükitud lehte, ,mida minu ar
wates mitte üle 10 eksemplaari tarwis ei 
wõinud olla. See oli teataw eeskiri wõi 
määrus sõjawäe trükikoja kohta. Ma 
küsisin, et miks sarnane asi trükitud on, 
kuna teda oleks wõinud masinal mõnes 
eksemplaaris ära kirjutada, oleks oda
wam tulnud. Wabanduseks öeldi, et seda 
nüüd enam ei tehta, sest niisugused asjad 
käida nüüd kommisjonist läbi ja kommis
jon ei luba trükitöid nii raisata. Mis mui
du eelarwe sisu tutwustamisse puutub, 
siis peab ütlema, et need 49 Riigikogu lii
get, kes mitte kommisjonide liikmed ei 
olnud, wõisid end tutwustada ainult selle 
läbi, mis neile halwasti masindatult kätte 
toodi. Ma pean alla kriipsutama seda, et 
meie ajakirjandus püüdis kommisjonide 
tööd jälgida ja tõi sel alal wahetewahel 
sõnumid, nagu see temal õnnestas. Nagu 
Riigikogu iseenese! eelarwe wastuwõt
misega jalad alt ära lõi sellega, et ta üldi
sed läbirääkimised sündsal silmapilgul 
pidamata jättis, nõnda lõi ka eelarwe-
kommisjon enesel jalad alt ära sellega, 
et ta mitte ajakirjanduse esitajaid kom
misjonide koosolekutest osa ei lasknud 
wõtta. Selle läbi oli ajakirjandus sunni
tud sõnumid uste tagant korjama; ta oli 
sunnitud neid wiletsaid protokolle tarwi
tama, mis seal kirjutati. Ma ei taha sel
lega mitte protokollide kirjutajaid haa
wata. Need protokollid kirjutati just nii
sama hästi, nagu need muidu põllumeeste 
seltside koosolekutel kirjutatakse. Ma.ta
han sellega ütelda, et meie kommisjonide 

' koosolekutel mitte kiirkirjutajaid ei olnud, 
kuna neid seal wäga tarwis oleks olnud. 
Ma püüdsin nendest protokollidest mõnda 
jälgida, mida see ehk teine minister tea
tud asja kohta oli ütelnud ja waatasin ka 
seda, mis ma ise olin ütelnud. Ma leid
sin, et need ütelused, mis mind huwitasid 
ja mis ma oleks tahtnud must walge peäl 
kinninaelutatult näha, seal täiesti puudu
sid ja et minu enese awaldustest ainult 
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wähe üldiselt oli öeldud. Nõnda wõis meie 
ajakirjandus eelarwe suhtes ainult nende 
wiletsate protokollide ja teadete peale toe
tada, ja rahwale wäga tarwilik informat
sioon oli nii wäga, wäga puudulik. Tule
wikus peab eelarwe arutamisel tingimata 
teist teed käima. Eelarwet silus ja wii-
lis kornmisjonis pool parlamenti; wiimane 
istus kaks kuud selle kallal ja nüüd wiilib 
weel Riigikogu omakorda teda weel kuu 
aega, wõi kauem. See on wäga kallis ja 
kulukas ja Riigikogu peab nõu pidama ja 
teid leidma, kuidas see paremini ja oda-
wamini wälja kujuneb. Austatud Riigi
kogu liikmed! Eelarwe on riigi üdikont, 
kust riigi poliitika ja teised sihid wälja 
peawad paistma. Ta peab olema nagu 
peegel, kust Walitsuse poliitika sihid pea
wad wastu peegelduma. 

Rahaminister oma sissejuhatawas kõ
nes möödaläinud aasta detsembrikuul 
waatas eelarwe peale niisuguse roosilise 
klaasi läbi, nagu armastaja isa oma laste 
peäle waatab. Ei ole ka ime, sest rahami
nister on eelarwega samasuguses ligida
ses wahekorras. Armastaja isa näeb wae
walt oma laste juures puudusi. Nõnda
sama ei näe ka praegune ega ka endine 
rahaminister, härra Kukk, eelarwe juu
res puudusi. Meie kuulsime eile, et aru
andja, härra Kukk, oma kõne esimesel poo
lel kaunis roosilist klaasi tarwitas ja alles 
pärastpoole mustema wõttis. See on ju 
loomulik, sest temal on weel palju ühen
dusi ja mälestusi rahaministeeriumist. Ka 
härra Laidoner tõi oma kõnes eelarwe 
suhtes peaaegu ainult head ette ja ma 
usun, et kõik parempoolsed parteid on sel
lega täitsa päri ja leiawad, et kõik nii 
läheb, nagu määritud ratas. Meid. sot
siaaldemokraate, huwitab eelarwe juures 
see, kuidamoodi need rahad kokku wõe
takse, mida riiki walitsedes ära tarwita
takse. Eelarwes on ette nähtud palju ku
lusid ja rahaminister peab katsuma, kui
das summasid kokku saada, millega kõiki 
neid kulusid saab katta. See on põhi
mõte . . . (A. A n d e r k o p p (töer.) : I g a 
a w a l i k u m a j a p i d a m i s e p õ h i 
m õ t e on s a r n a n e ! ) Mina olen sel
lega täiesti ühel arwamisel. Kuid ma ta
han siin alla kriipsutada, et ,Waba Maas" 
seisis praeguse Walitsuse poliitika juht
nöörina mullu, et „kaudseid maksusid tu
leb tuntawalt tõsta" ja ma usun, et seda 
just „Waba Maa" peatoimetaja, härra 
Anderkopp kirjutas. (A. A n d e r k o p p 
(töer.): S e e e i o l e m i t t e õ i g e ! ) 
Wõib olla, et seda ka keegi teine kirju
tas, kuid üks on õige, et see „Waba 

Maas" lugeda oli. Ka „Kajas" kirjutati 
sellest, kuigi natukene nõrgemalt, (N a e r ) 
ja nimelt: „Ka uus walitsus peab esiotsa 
katsuma kaudsete maksude läbi riigikas
sat toita. ( W a h e l h ü ü e r a h a m i n i s 
t e r G. W e s t e l'i p o o l t.) Jah, härra 
Westel, tema olewat, ju erapooletu, kuna 
ta aga ministriks sai, pidi ta ennast ometi 
kohustama walitsewate erakondade po
liitikat läbi wiima. Seda poliitikat on 
terwe möödaläinud aasta aetud. Prae
gune eelarwe, mis käesolewa aasta tar
beks kokku on seatud ja üles märgitud, 
ei erine selles suhtes minewaaastasest 
põrmugi. Kui meie minewaaastast eel
arwet waatame, siis näeme otsekohe, et 
kaudseid maksusid tõsteti tuntawalt, wäga 
tuntawalt: tollide sissetulek on 2X/<i korda 
nõnda suur, kui eelarwes ette nähtud oli. 
Tollitariifi oli rahaministril ja kaubandus
ministril wõimalik «reguleerida". Selleks 
muretsesid nad enestele sõnakuuleliku 
Riigikogu poolt „seaduslise aluse", et tol
litariifi nõnda reguleerida, kuidas see 
neile sünnis näis olewat. Ja see oli neile 
niiwiisi sünnis, et aasta lõpuks tollide 
kaudu 858 miljoni sisse tuli. Tollide kaudu 
on siis ligikaudu terwe miljard sisse tul
nud. Nagu näha on, käidakse algawal 
aastal niihästi ühelt kui ka teiselt poolt 
sedasama teed. Sel aastal oli Walitsuse 
poolt wähem summa üles wõetud, eel-
arwe-kommisjon on seda aga suurenda
nud ja ma arwan, kui tollitariif sedasama 
wiisi weereb,' nagu ta minewal aastal 
weeres, siis jõuame aasta lõpuks wististe 
üle miljardi. Teie lubate mulle, austatud 
härrad, et ma maksude juures peatan. 
Nagu teate, algawad meie sissetulekud 
otsekoheste maksudega, see on tulumak
suga. Meie, s. o. sotsiaaldemokraadid, 
oleme igalpool otsekoheste maksude poolt. 
Ka meie siin oleme iga juhust selleks tar
witanud, et otsekoheseid maksusid nõuda. 
Minewal kewadel andis meie rühm Riigi
kogu juhatusele ühe kirja ära, kus meie 
palusime Riigikogule ettepanekut teha, 
et see omalt poolt walitsusele ette paneks 
mõrftla otsekoheste maksude seadust 
wälja töötada. Meie nõudsime nimelt, rii
gikassa halba seisukorda silmas pidades, 
ühekordset warandusemaksu wõi selle 
warandusemaksu seadust. Edasi nõud
sime waranduse juurdekaswu maksu sea
dust. Siis nõudsime meie weel kapitaali 
ja pärandusmaksu seadust. Wiimase 
kohta oli täna siin kõne. Meie kuulsime, 
et see minewal aastal mitte ühte miljo-
nigi ei ole sisse toonud. Käesolewas eel
arwes näeme, et selle kaudu loodetakse 

? 
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umbes 1^ miljoni sisse wõtta. Walitsus 
oli 10 miljoni üles wõtnud, eelarwe-«kom-
misjon oli aga seda summat wähendanud. 
Meil kõneldi siin eile ja kõneldakse ka 
edaspidi otsckohestest ja kaudsetest mak
sudest, kuid need maksud, mis kõnele
jad eile siin otsekohesteks maksudeks ni
metasid, need ei ole minu arwates mitte 
kõik otsekohesed maksud. Minu ja sot
siaaldemokraatide üldise arwamise järele 
wõiwad otsekohesed maksud ainult need 
olla, mida maksumaksjad teiste peale 
edasi weeretada ei saa. Need peawad 
olema sissetuleku maksud, waranduse 
maksud, kapitaalist sissetulewad maksud 
ja teised niisugused, mis ennast edasi wee
retada ei lase. Oma tulumaksu juures 
peatades tuleb mul meelde, et härra 
Kukk eile nimetas, meil olewat selles as
jas edasi sammutud. Siin tähendati kuke
sammu, mis harilikult lühike on. Ma ei 
taha mitte seda sammu härra Kukk'e ni
mega ühendusesse seada, aga ma 
tahan sellega rõhutada, et see suur 
eksitus on, kui meid tahetakse uskuma 
panna, et meie otsekohestes mak
sudes edasi oleme jõudnud. Meie 
ei ole mitte sammugi, mitte tolligi, mitte 
karwawäärtki edasi jõudnud. Ühtegi sea
dust ei ole juurde tulnud otsekoheste mak
sude suurendamise suhtes. Kui meie mi
newal aastal rohkem tulumaksu sisse 
wõisime, siis tuli see sellest, et üks osa 
üleminewa aastast wõlga minewal aastal 
sisse tuli. Kui tänawu loodetakse rohkem 
saada, siis jälle sellepärast, et arwatakse 
kahe aasta wTõlga sisse tulewat. Ma tä
hendan ja rõhutan weel kord seda, et 
mitte ühte ainust seadust ei ole juurde 
tulnud, mis otsekoheseid maksusid suu
rendaks. Nõnda siis ei ole edasisam
mumist mitte olnud. Need 14%, mis sisse 
on tulnud, põhjenesid wõlgujäänud sisse
tulekute peäl. § 2 all on äri- ja tööstus-
maksud — ka otsekohesed maksud — 
140 miljoni marka ja weel kord punkt 3 
all lisaärimaks ettewõtete pealt 25 mil
joni marka. Wäga austatud härrad, mina 
neid maksusid mitte otsekohesteks mak
sudeks ei wõi pidada, neid wõib selles 
suhtes otsekohesteks maksudeks pidada, 
et teatawad isikud, kes selle maksu ära 
maksawad, teawad sel pilgul, et nad need 
maksud eneste produktidele, kaupadele ku
ludeks juurde arwawad, ja nõndasama ta
gasi wõtawad, nagu suhkru tolli. (A. An
d e r k o p p (töer.): L i i k u m a t a w a 
r a n d u s e m a k s u g a on s e e s a m a 
lugu!) Teie ütlete wäga õieti, see on 
nii „osalt". Selle juurde tulen ma praegu. 

Liikumata waranduse maks on § 3 järele 
550.000 marka, mis linnadest ja alewitest 
sisse tuleb. On wäga arusaadaw, et 
praegusel ajal, kus üüriseadus majade 
peält sissetulekut piirab, see summa wäi
kene on. Kui üüriseadust ei oleks, ei 
jääks ka see maks majaomaniku kanda, 
waid ta rehkendaks selle üüriliste peale 
ümber. Sootuks teise loomuga on liiku
mata waranduse maks maal. Siin ei saa 
maaomanik seda mitte oma müügiproduk-
tidele juurde arwata, sest hinnad määrab 
ära turg. Siin on see neile enam ehk 
wähem tõesti maksuks, mida teistelt 
wälja pigistada ei saa ja sellepärast ka 
meile wastuwõetaw. 

Maks wäärtpaberite pealt on 160.000 
peäle üles märgitud. Ma paluksin teid 
meeles pidada, et see maks wräga wäi
kene on. 

Maks hoiusurnmade pealt on 2 mil
joni. Ka see ei ole suur praegusel ajal, 
kus miljonitega ümber wisatakse. See 
maks peaks rohkem sisse tooma. 

Obligatsiooni maksud toowad sisse 
2.250.000 marka. Keegi eelkõnelejatest 
tähendas, et maks obligatsioonide pealt... 
(W. L i n n a m ä g i (kristl.): On m a k s 
w a e s u s e p e ä l t ! ) Kristlik ilmawaade 
teeb muidugi teistsuguseid wähesid ja 
Teie ei kuulu mitte ilmalikkude hulka. 
Kui obligatsioonide maks — maks wae
suse pealt on —, kõneles ju härra Pezold, 
et obligatsioonide maks olla kuulmata 
kõrge — siis Jumal teab, wõib olla on 
see kuskil mujal üles märgitud, siin lei-
duw summa on kuulmata wäike. 

Maks arwete pealt on wäike 750.000 
marka. 

Katlamaksu on 2% miljoni. Seda ni
metatakse ka otsekoheseks maksuks. 
Kelle wabriku! katel on, see maksab ka 
maksu, aga et ta katlaga tööd teeb, siis 
paneb ta selle maksu niisama oma pro
duktidele juurde ja sellega ei ole see 
mitte enam otsekohene maks. (W a h e l -
h ü ü e : Aga k o n k u r e n t s ? ) Konku
rentsiga on lugu nii, et kõik wabrikud 
katlamaksu maksawad, järjelikult ka ilma 
erandita seda maksu teiste kulude sekka 
wõiwad arwata ja produktide ostjalt ta
gasi saada. 

§ 6 on tempelmaks, kohtu- ja kantse-
leimaksud. Need on maksud, mida otseko
hesteks ega ka kaudseteks maksudeks 
wõtta ei saa. Need on maksud teatawate 
inimeste pealt, kes oma asju kohtutes 
peawad ajama. Need teewad 125 miljoni 
wälja. Kohtuposlin 5 miljoni. Kreposti-



poslin teeb wälja 50 miljoni. Seda wõib 
otsekoheseks maksuks pidada. Kantse-
leimaksusid on 7& miljoni. Adwokaatide 
maks — 400.000 marka jne. Ma pean 
nende maksude iseloomu juures peatades 
toonitama, et rncie kohtud wäea kallid 
riistad on. Nemad töötawad nõnda pik
kamööda, nagu Issanda Jumala weskid, 
nad jahwatawad wäga peenikest püüli ja 
teewad aeglast tööd, just kui puuduks 
tuul. Kuuleme isegi niisuguseid juhtu
misi, et inimesed eeluurimise all 8—12 
kuud arestimajas kinni istuwad. Ma ei 
taha meie kohtunikkudele etteheidet teha. 
Wõin heameelega laialist arwamist kons
tateerida, et meie kohtuid weel mitte ül
diselt klassikohtuteks ei nimetata. (J. 
P u s k a r (is.): N a e r a n T e i e n a -
i i w s u s e ü le . ) Ma saan aru, et Teie 
naerate, Riigikogu liige Puskar, ma iga
tahes olen otsekohene oma naiiwsuses. 
Olen kuulnud, nimelt adwokaatide poolt, 
et meie kohtud mitte alkäernakšu wõt
mist ja teadlikku wäärmõistmist ei 
toimeta, wälja wõetud muidugi mõ
ned harwad juhtumised. Ma ei ole 
kommunistide asju mitte iseäranis uuri
nud. (J. P u s k a r (is.) : S e l l e p ä r a s t , 
e t n e e d T e i d e i h u w i t a ! ) O ja, 
need huwitawad Teid kahtlemata roh
kem ja ma wõin Teile ütelda, et kommu
nistid huwitawad ka kohut. Nimelt sõja
ministeeriumi alamkommisjonis tuli kõne 
alla sõjaministeeriumi kohtuaparaat ja 
seal seletati asjamehe poolt, waremalt 
olnud sõjakohus kiirem «huwitawate ja 
keeruliste protsesside" tõttu. Nüüd olla 
need wähemaks jäänud ja kohtunikud 
minna sellepärast kohtadelt ära. Kohtu
nikud ei olla nende protsesside juures 
mitte klassiwastastena huwitatud olnud, 
waid sellepärast, et kommunistide prot
sessid asjasse suuremat süwenemist nõud
nud ja kohtunikka sellepärast huwitanud, 
et see nii „peenem töö" olnud, wõi keeru
lisem töö, mis iga asjameest huwitada 
wõib — nõnda sain mina sest aru. (W a -
h e i h ü ü e : K ü s i g e h ä r r a S t r a n d -
raan'i k ä e s t , m i s t e in a ü t l e b ? ) 
Meie suhted ei ole mitte niisugused, et 
ma wõiks seda härra Strandmann käest 
küsida. 

Ma pean siin ühe punkti juures weel 
peatama ja nimelt § 6 punkt 5 juures. 
Siin on üles wõetud krepostiposlin. Walit
suse poolt on tema üles wõetud 75 miljoni 
marga suuruses. See krepostiposlini maks 
•on niisugune maks, mida meile seletada 
jpüüti, nagu olekski see meie poolt tooni

tatud juurdekaswawa. wäärtuse maks. 
Eelarwe-kommisjoi* on siin 25 miljoni 
marka maha tõmmanud ja on leidnud, et 
50-miljonilisest posiinist saab küllalt. Ma 
ei tea, mispärast see nõnda on sündinud, 
kas kogemuste põhjal, et sealt wähem 
sisse tuleb, wõi on seal mõned teised 

motiiwid olemas. 
Mis kohtumaksudesse puutub, ma ei 

ole kohtunik, ei ole adwokaat, ma olen 
asjatundjate käest järele pärinud ja ne
mad tunnistawad ja ütlewad, et kohtu-
maksud meil liiga kallid on. Nemad lä
hewad iseäranis kalliks waesemale rah
wale õiguse kättesaamiseks, üsna waes
tele päris wõimatuks, kui ta mitte wae
suse tunnistusega mõnesugustest maksu
dest wabaks ei saa. Selles mõttes peaks 
meie kohtuministeerium hoolikalt järele 
mõtlema, kas mitte wõimalik ei ole neid 
maksusid wähendada. Minule näib, et 
need maksud kohtuministeeriumi poolt 
just sellepärast nii kõrged on määratud. 
et protsesse wähendada. Kõneldakse 
wähemalt, et meie rahwas wäga palju 
protsessib ja nagu mõned karsklased kin-
nitawad, et mida kõrgem wiina hind, seda 
wähem teda juuakse (W a h e l h ü ü e : 
K a s s e d a W i l l e m E r n i t s ü t l e s ? ) 
niisama arwawrad — näib — ka kohtud 
kõrgete kohtumaksude läbi protsesside 
arwu wähendada. Nende inimestega juttu 
westes, kes nimetatud karskuse edenda
mise abinõu soowitasid, olen näidata 
püüdnud, et see abinõu karskust mitte ei 
edenda, wähemalt mitte selles mõttes, 
milles teda soowitakse. Nõndasama peaks 
ka siin ütlema, et kohtumaksude kõrgus 
on kõlbmata abinõu protsesside wähenda
miseks. 

Päranduse poslini kohta peab ütlema, 
et see on kommisjoni poolt 10 miljoni 
pealt IY* miljoni peale wähendatud. Ni
metatud poslinite kohta sain seletuse, et 
neid tegelikult mitte rohkem sisse ei tule 
ja minu parteisõber, seltsimees Jõeäär, 
ütles aruandjana, et minewaaastane sisse
tulek alla miljoni jäänud. — Mis raudtee-
maksusse puutub, siis ei oska ma seda ei 
siia ega sinna paigutada. See on niisu
gune maks, mille nimi küll teine peaks 
olema. — § 9 alla on mitmesugused mak
sud koondatud. Esiteks — maks isiku
tunnistuste pealt teeks wälja 8 miljoni 765 
tuhat. Teiseks — maks wäljamaa passide 
wiseerimise pealt ja peatuslubade maks 
11 miljoni 740 tuhande suuruses. Kommis
joni poolt on see summa 15 miljoni peale 
tõstetud, ja wiimasena, punkt 6 — lubade, 
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tunnistuste ja muude teadete eest wõetaw 
maks, mis 8 miljoni 765 tuhande pealt 10 
miljoni peale tõsteti. Austatud Riigikogu 
liikmed, kui mina neid maksusid siin nii 
sirwima hakkasin, siis tuli mul endine 
Wene aeg meelde, millal mina poisikesena 
oma wallale iga aasta 3 rubla pidin 
maksma selle eest, et ma wäljaspool 
walda wõisin elada. Niisugust luba pi
din mina iga aasta enesele nõutama. Po
litseis tuli passi sisse kirjutades 5—6 ko
pikat maksta jne. Nurisemine oli nende 
maksude juures üldine. Kui ma praegusi 
summasid endistega wõrdlen, siis tuleb 
kahtlemata niisugune tunne, nagu olek
sime meie selles asjas wihma käest räästa 
alla sattunud. On ju siin härrasid, kes 
ütlewad — enne olid rublad ja kopikad, 
kuna nüüd on margad. Mina pean aga 
tunnistama, et maksud wõrreldes endis
tega on wäga suured ja ainult selle läbi 
seletatawad, et meie rahaminister kusa
gilt peale ei mõista hakata, kust ta need 
summad, mis siin paremalpool seisawad, 
kokku saab ja siis mõtleb — noh, paneme 
wäljamaa passide peale 9% miljoni. See 
summa tuleb igatahes meie riigi kodanik
kudel wälja anda, sest nemad tarwitawad 
passisid. Kui lehtedes teatatakse, et see 
ja see kunstnik wõi keegi muu on wälja
maale sõitnud „ennast täiendama", siis 
tuli sageli meelde, et wäljamaale tä ien
dama" sõitmine just kõrge wäljaniciapassi 
hinna läbi wäga raskeks oli tehtud. Pas-
siraha oli igatahes kallim, kui raudteesõit 
üle piiri. — Asi ei ole selle poolest meil 
mitte paranenud — ta on isegi halwemaks 
muutunud. Wäljamaa passide summa juu
res leiame passide wiseerimise ja peatus-
lubade pealt wõetawa summa 11 miljoni 
740 tuhat, mis rahaasjanduse kommisjoni 
poolt 15 miljoni peale tõstetud. Siin wõik
sime ütelda — las' maksawad wäljamaa
lased, neil on hea raha jne. Wäljamaala
sed teewad aga meiega nõndasama, nõu
des meie käest oma heas rahas niisama 
kallist hinda, kui meie nende juurde lä
heme. Kultuuriline edenemise joon käib 
aga teistpidi ja nõuab, et meie peame 
niisugustest maksudest loobuma. Ma tean 
wäga hästi, et meie üksi ei saa asja nõnda 
seada, waid selleks peawad ka teised 
rahwad kaasa aitama. — § 10 esitab meile 
sisseweetawate kaupade pealt wõetawat 
tollimaksu. See maks oli Walitsuse poolt 
kindlaks määratud 450 miljoni peale, kuna 
ta eelarwe-kommisjoni poolt 600 miljoni 
peale on tõstetud. Tollimaks wäljawee-
tawate kaupade pealt on 60 miljoni marga 

pealt 40 miljoni marga peale alandatud. 
Ma oleks aru saanud, kui meil tolli wä!-
jaweetawa kauba pealt 60 miljoni marga 
pealt 80 peale oleks tõstetud, aga et teda 
40 miljoni marga peale on alandatud, — 
noh, ma arwan, et pärast selle kohta tar-
wilikule selgusele jõuan, kui siin lähemaid 
seletusi selle kohta antakse. Kuidas meil 
tollidega lugu on, selleks on mul siin lehe 
peäl üles tähendatud need kaubad, mida 
rahwahulgad suuremal wiisil tarwitawad 
ja mis wäga kõrge tolli alla on pandud. 
Siin on harilik keedusool. Soolapuud 
maksab sisse ostes praegu Tallinnas 22 
mk. 10 p. Selle 22-margalise puuda pealt 
tuleb 12 mk. tolli, s. o. üle 54%. (O. A m 
b e r g (kristl.) : K u s t T e i e n i i o d a -
w a t s o o l a s a a t e ? ) Kui soowite, wõin 
ma Teile selle aadressi anda, kust nii 
odawat soola wõib saada. Ma wõin selle 
aadressi Teile päris awalikult anda, nii 
et teised ka kuulewad: soola 22 mk. 10 
pn. puud wõib saada meie tarwitajate 
ühisuste käest. (W. L i n n a m ä g i 
(kristl.): S e e e i o l e õ i g e ! ) Wõib ju 
olla, et minu teated liig uued on, kuid kui 
Teie nüüd tarwitajate ühisusest soola 
ostma lähete, siis, ma arwan, wõite Teie 
seda wististe weel odawamini saada. (O. 
A m b e r g (kristl.) : M i n g e k ü s i g e 
h o m m e j ä r e l e ! ) Igatahes on minu 
andmed nii kindlad, et ma ka teie hulga
lise wastuwaidlemise järele neist ei loobu. 
Rukkijahu puud maksab meil 320 marka; 
tolli tuleb puuda pealt 160 mk., s. o. 50% 
maksta. (O. A m b e r g (kristl.) : N i i 
o d a w a t . j a h u e i o l e ! ) Palun meeles 
pidada — rukkijahu — mitte terad; teri 
wõib ilma tollita sisse tuua. (W. L i n n a-
m ä g i (kristl.) : K u i p a l j u n i s u p ü ü l 
m a k s a b ? ) Wähe kannatust, nisupüül 
tuleb warsti. Nisupüüli pealt, mis 550 
marka puud maksab, on ka 160 marka 
tolli, s. o. 29,1%. See jahu toll ei ole minu 
arwates muud midagi, kui teataw pree
mia wõi armastusetasu möldritele, neile 
möldritele, kellel õige suured weskid on, 
kes 6 ja wõib olla rohkem paari kiwi
dega jahwatawad, ja kellele kõrge toll 
wäga kasulik on. Niipalju, kui mina olen 
kuulnud, on see toll wäga iseäralikul wii
sil maksma pandud. Ühel ilusal hommi
kul on tollipunktid, möldrid ja teised ela
nikud telegrammi eest leidnud, mille jä
rele tolli, kui ma ei eksi, 28. weebruarist 
alates, 1 marga pealt 4 marga peale oli 
tõstetud. Suurte weskite möldrid hõõru
sid käsi. Mulle on ette rehkendatud, et 
üks 7 paari kiwidega weski omanik iga-
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päew üle miljoni marga eest puhast tee
nida. ( H ü ü d e d : O h o h ! ) Mulle on 
seda edasi kõneldud, kuid ma ei taha 
nende kõnede sisu siin tõendada, ega 
kinnitada. Siin wõin ma weel juurde li
sada, et meie mõjuwatel isikutel olewat 
lähedalt sugulasi weskiomanikka, kellele 
niisugune toll muidugi kahjulik ei ole. 
Riisitangud maksawad meil 425 marka 
puud; tolli on siin 120 marka, s. o. 28%. 
Peenike suhkur maksab meil 480 marka 
puud, tolli on 160 marka, s. o. 33,3%. 
Oakohwi puud maksab 1.000 marka, tolli 
on 800 marka, s. o. 80%. See toll tuletab 
seda „ka karsklast" meelde, kuid ka koh
tuministrit, kes kõrgete maksude abil 
protsessisid tahab wähendada. On ju 
palju inimesi, kes leiawad et kohw ei 
ole mitte tarwilik aine ja tegewat ini
mese haigeks jne. Wõib olla, et see põ
himõte mitte päris wale ei ole ja meil on 
ehk wäga palju raha kohwi eest kuluta
tud. Soomes näituseks wõideldi kohwi 
sissetoomise wastu, sest kunagi ei ole 
Soomes nii palju kohwi tarwitatud, kui 
läinud aastal. (W. L i n n a m ä g i (kristl.) : 
Õ i g e ! ) Noh, kui härra Linnamägi ütleb, 
et see õige on, siis on see tõesti õige, 
sest tema saab selle „kõrgema posti". 
(N a e r.) Kakao puuda pealt, mis 750 
marka maksab, on 400 marka tolli, s. o. 
53,5%. Ma annan teile siin kohal nõu, 
austatud Riigikogu liikmed, eilset „Tal-
linna Teatajat" lugeda. Seal on nimelt 
kirjatükk ilmunud, milles näidatakse, kui
das meie wiletsad shokolaadi wabrikud, 
wõi õigemini shokolaadi köögikesed, kõr
gete tollide warjul halba kaupa walmis
tawad ja suurt kasu teeniwad, müües 
oma kaupa isegi kallimalt, kui hea wõõ
ramaa shokolaad maksab. (W. L i n n a -
m ä g i (kristl.): S e e e i o l e õ i g e ! ) 
Koik asjad on Teil, härra Linnamägi, 
teada. Teie olete nähtawasti ka suur sho
kolaadi sööja. ( Ü l d i n e n a e r . ) Nii 
palju wõin ma ütelda, et shokolaad on 
wäga toitew asi. — Tallanaha puud mak
sab meil 5.800 marka ja selle peäl on 
1.000 marka tolli, s. o. 17,3%. (J. P u s 
k a r (is.): S e e on w ä h e ! ) Meie saa-
pawabrikud igatahes rõõmustawad selle 
kõrge tolli üle. Selle kõrge tasu tõttu 
kerkis nahawabrikuid seentena maast 
üles. Aga meie saapad on kallimad, kui 
wäljamaal. Arwan, et hulk nendest ini
mestest, kes suwel Soomes käisM, ostsid 
omale sealt saapad. Need, kes Saksa
maale juhtusid, muretsesid omale sealt 
muidugi kaks paari, sest nad on seal tõe

poolest palju odawamad. Puuwillase pe
suriide eest on 3.600 marka tolli. Ostu
hind ei ole teäda. Protsent on umbes 
36% ostuhinnast. Wihase ülikonnariide 
toll on 6.000 ja siidiriide eest 4.500 marka. 
Ma paluksin seda silmas pidada, et wil-
lase ülikonnariide peält kõrgem toll on, 
kui siidi pealt. (W. L i n n a m ä g i 
(kristl.): N e e d on n a e l a d ! ) Meie 
näeme, austatud Riigikogu liikmed, et 
tollid sugugi kerged ei ole. Ma nimetan 
weel üht iseäraldust meie tollide juures. 
Kui meil õlut sisse tuuakse, siis on selle 
puuda eest maksta, kui ta waatides on» 
350 marka. Äädika puuda pealt on tolli 
400 marka. Kõige imelikum on see, et 
arstirohtude pealt 3000 marka wõetakse. 
(A. A n d e r k o p p (töer.): A r s t i r o h 
t u s i d e i t o o d a t o o b i g a ! ) Wäga 
õige. Ma arwan aga, et kuna meil omal 
Eestis arstirohu wabrikuid ei ole, siis 
oleme sunnitud neid enam ehk wähem 
wäljamaalt sisse tooma ja kuna suurem 
osa inimesi arstirohtusid terwise paran
duseks tarwitab, et siis ümberpöördult 
arusaadaw oleks, kui arstirohtude eest 
350 marka ja olle eest 3000 marka tolli 
wõetaks. Nüüd on aga ümberpöördult. 
Ma tulen § 11 juurde, s. o. aktsiisimaks. 
Aktsiis piirituse pealt on 1^ miljoni, wei-
nide ja likööride peält 14^ miljoni ja olle 
pealt 40 miljoni. Siin on walitsus 30 
miljoni arwanud, eelarwe-kommisjon aga 
40 peale tõstnud, wist selle põhimõtte 
pärast, et õlut wähem joodaks. Nende 
juures ma iseäranis ei peata. Aga siin on 
weel kaks seltsi teisi aktsiise, nimelt 
pärmi aktsiis 1 miljon 800 tuhat marka ja 
tikkude aktsiis 2\mirjoni 206 tuhat. Meie 
austatud Riigikogu juhataja härra Kukk 
kirjutas mõne päewa eest „Waba Maas" 
tikkude aktsiisist ja näitas seal, et umbes 
50% sellest terwest aktsiisist läheb akt
siisi sissewõtmise kuludeks ära. Kui meie 
teisele poole weel need kulud rehken
dame, kes topsid panderolliga ümber klee-
biwad, mis jääb siis sellest kahest miljo
nist 206 tuhandest järele? Loomulikult 
lähewad meie tikud niipalju kallimaks! 
Ma ei kahtle, et see õige on, sest et härra 
Kukk ise seda tõendanud, et üks miljon 
100 tuhat läheb maksude sissenõudmise 
peale. Kui sellest aktsiisist nii wähe jä
rele jääb, siis oleks põhjust küllalt küsida, 
kas niisugusest aktsiisist hoopis loobuma 
ei peaks? Pärmi aktsiis kuulub just sel
lesama kategooria alla, sest selle sisse
nõudmine saab wist niisama kallis olema, 
wõib olla ka kallim, kui härra Kukk seda 
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„Waba Maas" tikkude kohta kirjutas. 
Selsamal ajal oli härra Kukk eelarwe-
kommisjoni esimees, kus kohane oleks 
olnud ettepanekut teha aktsiisi ärakaota
miseks, sest sellest pole mingit kasu. 
( W a h e l h ü ü e : K u h u s i i s p a n d e 
r o l l i d j ä ä w a d ! N a e r . ) 

Koik see tuletab mulle üht teist 
maksu, nimelt tulumaksu, meelde. Selle 
maksu iseäralisi külgi walgustas rkl. Pus
kar wäga õieti eilsel koosolekul. Ma ta
haks siin weel paralleelselt sedasama tä
hendada, mis tikkude aktsiisi juures. Meil 
on wõrreldud meie raha ja maksusid dol
larite, kroonide ja naeltega. Austatud Rii
gikogu liikmed! Mis teie selle kohta üt
lete, sest wõib olla kuulete seda esimest 
korda, ehk ei ole warem tähele pannud, 
et inglismaal on sissetulekumaksust waba 
160 naela, meil seda arwu 1500 margaga 
kaswatades saame w i s t . . . härra Linna
mägi awitage ! (N a e r.) saame 240 tuhat 
marka. Kui meie ette kujutame, et Inglis
maal elu niisama kallis ja seal samasugu
sed maksu raskused, siis wõiks meil ka 
mõõdupuuks olla seesama norm, mis Ing
lismaal maksuwaba on. Saksamaal on 30 
tuhat marka maksuwaba. (W. L i n n a 
m ä g i (kristl.): S e e o l i w a n a l r a 
h u a j a l ! ) See kallis rahuaeg on ammu 
möödas. Ma rehkendan markadega, ma 
ei kuulu nende hulka, kes kroonidega ja 
dollaritega shongleeriwad. Wähemalt 60 
tuhat marka peaks Eestis maksuwaba 
olema. See 60 tuhande maksuwabaks 
jätmine wähendaks tuntawalt meie maksu 
sissewõtmise aparaati, just nagu nende 
kahe aktsiisi ärajätmine meie maksuapa-
raati wähendaks. Siin nimetati eile, et 
meie riigil on 16 tuhat ametnikku, ma ar
wan, nende peatükkide wähendamise 
kaudu wõiksime nii mõnegi tuhande lahti 
lasta, s. o. lahti lasta niisuguse seaduse 
põhjal, mis ametnikkudele kahju ei tee. 
iseenesest mõista, on selle wäikese sisse-
tulekumaksu wõtmise juures maksuapa-
raadil iseäranis palju tööd, kui aga sel
lest suurest tööst nii palju tegemata wõiks 
jääda, siis on ometi arusaadaw, et meie 
tulumaksu wõtmise aparaat palju kerge
mini wõiks töötada. Ala ei süüdista siin 
mitte inimesi, kuid on teäda, et meie tu
lumaksu wõtmise aparaat wäga puuduli
kult liigub. On inimesi, kellel on maksu 
peale pandud 600 tuhande marga suuru
ses. (W. L i n n a m ä g i (kristl.) : P a l j u 
r o h k e m on p a n d u d ! ) On küll, kuid 
ma praegu nendest ei kõnele, härra Lin
namägi wist kuulub ka nende hulka, mina 

kõnelen just ühest härrast, kelle käest 
600 tuhat marka nõuti. See härra läks 
maksuwalitsusesse, kõneles seal nende 
härradega ja wiimaks wähendati temale 
maks 6.000 marga, peale. No, ma olen 
jälle nii naiiwne, (N a e r.) minu käest 
nõuti kahe nädala eest 1920 a. sissetuleku 
järele 21.000 marka pennidega tulumaksu, 
aga ma läksin ka kommisjoni ja rekla-
meerisin, ning eile wõi tunaeile sain teate
lehe, et lepitakse 4.100 margaga, s. o. sel
lega, mis mina ise olin üles annud, just 
kui selle teisega ka lepiti. Kui nüüd lugu 
niiwiisi on, ma ei taha mitte maksuins
pektorid ega neid ametnikka haawata, 
siis arwan, et meie terwe maksuaparaat 
on weel määrimata selles mõttes (Ü1 -
d i n e n a e r . ) — ma ei taha teile mitte 
seda määrimist meelde tuletada, mis meil 
üldiseks pruugiks olla, — waid ma kõne
len lihtsast rattamäärimisest. Nimelt rat-
tamäärimise puuduse tõttu see asi meil 
ei liigu. Riigikogu liikmed puhkesid 
praegu naerma, arwates, et nüüd määri
misega edasi läheb, nõnda on aga ka lugu 
meie maksuwõtmise ametnikkudega, nad 
näewad ka igas inimeses petist. Selle
pärast panewad nemad igale maksumaks
jale kaks ehk kolm korda maksu juurde-
Kui mina maksuinspektori juures käisin, 
siis nuttis üks teenijatüdruk ukse taga, 
kellel 9.000 m. tulumaksu kaela oli wee
retatud. Niisugusel korral on wäga aru
saadaw, ma tulen pärast weel selle juurde 
tagasi, et meie kohtuministeeriumi kulud 
niiwõrd suured on, sest meie maksuapa
raat wõtab küll ühe käega maksusid, aga 
teisega annab tema selle läbi kohtule 
wäga palju tööd, nii et kohtud just meie 
oma Walitsuse aparaatide läbi tööga liig 
koormatud on. Ma loodan, et see aega
mööda paraneb! (W. L i n n a m ä g i 
(kristl.): S e e on ju o t s e k o h e n e 
m a k s . ) Austatud härra Linnamägi on 
wist selles arwamises, el sotsiaaldemo
kraatiale iga otsekohene maks on kui 
walguskiireks taewast. Ei nii ei ole see 
asi sugugi. Niisugune tulumaks, olgugi 
ta tuhatkorda otsekohene maks, ei ole 
meile mitte wastuwõetaw. Meie arusaa
mise, ja ma loodan, ka teie arusaamise 
järele, ei wõi elamistarwidusest maksu 
wõtta. Teie teate wäga hästi, et meie 
töölised ja meie rahwas sissetuleku suh
tes wäga wiletsas seisukorras elab. (W. 
L i n n a m ä g i (kristl.) : E i m a k s a 
t e i l r ä ä k i d a , t e a m e k ü l 1.) Sel
lest wäikesest sissetulekust osa sissetu-
lekumaksu näol ära wõtta, on ülekohus 
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Niisuguse otsekohese maksu poolt meie 
ei ole . . . (W. L i n n a m ä g i (kristl.) : 
T e i e J a h a t e m u i d u g i b u r s h u i -
de 1 e m a k s u p e ä l e panna . ) ...meie 
wõitleme niisuguse maksu wastu, ja nõua
me, et wähemalt palga sissetulek maksu-
wabaks jääb. 

Tubakaaktsiisi juures ei maksaks mul 
kaua peatada, toob igatahes suurema 
summa sisse. Tubakaaktsiis on 85 milj. 
pealt 90 miljoni peale tõstetud, kommis
jon on siin 5 milj. juurde pannud. See 
on igatahes wäga tähtis summake kaud
seks maksuks. Sellele järgneb, kui ma 
tuletikkude aktsiisist mööda lähen, sisse
tulek piirituse müügist. (W. L i n n a - , 
m ä g i (kristl.):Nüüd h a k k a b E r 
n i t s r ä ä k i m a . Naer . ) Piirituse müü
gist oli walitsus 1.060 milj. arwanud, 
kommisjon aga leidis, et sellest wõib 
siiski weel 51 milj. rohkem saada, nii et 
kogusumma 1.111 milj. wälja teeb. Kui 
meie nüüd selle juurde weel jookide akt
siisi arwame, siis teeb see summa 
1.172.144.000 wälja. Siin on tähelpanu 
selle peale juhitud, et see täielik kaudne 
maks ei ole, sest sellest müüakse teataw 
osa wäljamaale ja walitsusel olla ka wal
mistamise juures kulusid. Kui meie aga 
sellest seisukohast asja peale waatame, 
kuidas see tarwitajaid wõi maksumaks
jaid koormab, siis on see koorma seisu
kohast waadates üsna ükskõik. Koorem 
jääb ikka niisama raskeks, ükskõik kui 
palju piirituse walmistamine maksab. Kui 
meie maksude juures eriti peatame ja 
kuuleme wõi tähele paneme, kuidas mak
sude üle nurisetakse, siis sõditakse teiste 
maksude wastu wäga, aga piirituse maksu 
raskust ei tunta imelikul wiisil mitte. 
Mui oli juhus minewal nädalal selle küsi
muse üle kõneleda ja pärast kuulsin, et 
trepi peäl ja koridoris iseäranis seda 
imeks pandi, et piiritus walitsusele ainult 
paarkümmend marka maksab, kuna tar-
witaja iga toobi ostmise juures otsekohe 
280 marka muidu wälja andma peab. 
Kui meie piirituse kulud Eesti kodanik
kude peale ära jaotame, — ma arwan, et 
minu parteiseltsimees Ernits saab neid 
arwusid üksikasjalisemalt esile tooma — 
ma wõin aga siiski niipalju ütelda, et see 
summa 976 marka iga Eesti kodaniku 
peale wälja teeb. 5-liikmelise perekonna 
peäle tuleb siis 4.880 marka. (J. L a i d o 
n e r (põl.): E g a l a p s e d ei joo!) Aga 
nende laste peade peale langeb just sa
masugune summa ja isa peab selle summa 
ikka kuidagi wiisi ära tasuma. 

Riigi sissetulekud hoonetest ja metsa
dest. Mui oli wõimalik talupoegadega ja 
wanade asunikkudega kokku puutuda ja 
ma pean ütlema, et waewalt nägin ini
mest, kes nende maksude üle ei oleks 
nurisenud. See summa ei ole mitte ise
enesest iseäranis suur, aga see koormab 
meie talupoegi hirmus rängalt. Minu ar
wates oleks pidanud Wabariigi Walitsus 
järele kaaluma, kas mitte ei oleks wõi
malik olnud seda maksumaksmist kergen
dada. Iseäranis nurisewad asunikud, et 
nad hoonete eest peawad üüri maksma 
ja wõrdlewad endise ajaga, kus nad ainult 
maa eest mõisnikule renti maksid, aga 
üüri ei tarwitsenud maksta. Ja see on 
üks põhjus, mis neile näitab, nagu sün
niks neile praeguse Walitsuse poolt roh
kem ülekohut kui enne. 

Mis metsade sissetulekutesse eriti 
puutub, siis on see summa eelarwe-kom-
misjoni poolt 30.000.000 wõrra suurenda
tud. Ka siin peab seda meelde tuletama, 
mis minu parteiseltsimees Jõeäär t u l e 
wikus" kirjutas ja näitas, kuidas kolme 
aasta jooksul üle 300.000.000 marga wäär
tuses metsa on endistele omanikkudele 
raiumiseks wabaks antud. Ja see on meie 
riigile sissetulekuna kaduma läinud. Selle 
suure summa kulul oleks wõimalik olnud 
meie asunikkudele- ehitusmaterjaali, kui 
mitte päris muidu, siis üsna odawa hinna 
eest anda. Aga siin on see tõesti käest 
ära minna lastud. 

Siis on weel raudtee sissetulekud. Ma 
arwan, et need on ilmaaegu siia sisse 
pandud. Meie rõõmustame küll, kui meie 
waatame neid suuri transiit-sissetulekuid. 
Aga kui meie raudtee wäljaminekuid 
waatame ja kui meie siis hakkame wälja
minekuid sissetulekutest maha arwama, 
siis ei jää näppude wahele mitte midagi. 
Näib nii, et meie transiit paljalt selleks 
kasulik on, et meie riigi raudteed ots-
otsaga kokku saaks wiia. Sedasama peab 
siis ka postist ja telegraafist ütlema. Ka 
seal ei ole ülejääkisid nimetada. 

Mui on siin üks asi, ^ ida ma teile 
weel eriti nimetada tahan, see on tollide 
asjas. Saksamaalt tuleb meile wäike 
raamatupakk, läheb tolliwalitsusest läbi, 
kus ta lahti tehakse, pärast uuesti kinni 
pandakse ja siis sellele kätte saadetakse, 
kellele ta on pidanud tulema. Pakile pan
dakse arwe juurde: pitseri eest 5 marka 
ja nööri , eest 10 marka. Kui niisugune 
pakk Saksamaalt ära saadetakse, siis on 
tal igatahes nöör ümber. See nöör on 
aga tolli peäl kaduma läinud, seal pan-
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nakse teine nöör ümber ja selle eest tu
leb 10 marka maksta. Kui see nöör nüüd 
tõepoolest 10 marka ja see pitser 5 marka 
maksab, siis pole sellest mingit kasu ei 
tellijal ega ka riigil, et raamatutellija 
käest see summa sisse nõutakse. See ai
nult suurendab tööd, niisama ka tuletiku 
wõi pärmi maks. "Leian, et niisugune tolli 
wõtmine täitsa põhjendamata on. 

Riigikogu juhataja härra Kukk, kui ta 
roosiliselt oli eelarwe peale waadanud ja 
kiitnud, „mis kiita oli", jõudis lõppude lõ
puks otsusele ja ütles, et meie oma wäl-
jaminekute poolest weel halwemas seisu
korras oleme, kui Saksamaa. Tal on sel
les tükis õigus, see on siis, kui meie Sak
samaal ka sõjakulude ja sõjakahjude sum
mad arwesse wõtame. Meil aga sõjaku-
lusid selles mõttes ei ole, tähendab meie 
majandusime elu on weel wiletsamas 
korras, kui Saksamaal, kuna ta meil 
ometi wõrdlemisi parem peaks olema, 
sest et meil sõjakahjude ehk reparat-
siooni summasid maksta ei ole." (J. L a i 
d o n e r (põl.): A g a ku i r i k a s ol i 
S a k s a m a a e n n e s õ d a ? S a k s a 
m a a on 1000-a a s t a n e r i i k , a g a 
m e i e a i n u l t k a h e a a s t a n e . ) Härra 
kindral, see wõrdlus 1000-aastase riigiga 
lonkab, nagu wõrdlused sagedasti lonka-
wad. Iseäranis lonkab aga see wõrdlus, 
sest on ka teisi 1000-aastaseid riikisid, 
kes weel wiletsamas seisukorras on, kui 
meie. (J. L a i d o n e r (põl.) : N e n d e s t 
l ö ö m e l ahku ! ) Ma ei ütle seda mitte 
selles ühenduses, et meie teistest natu
kene ees oleme, waid ma konstateerin 
seda, et meie seisukoht on wõrdlemisi 
halwem, kui Saksamaa oma. Ja teie, 
austatud härrad, tõite wõrdlusi Daani-
maaga, iseäranis härra Laidoner, härra 
Kukk tõi neid igalt maalt — ma täna ei 
taha mitte Schweitsi minna, teie kardate 
seda (N a e r), aga lubage mulle, et ma 
üle lahe lähen Soome, kus ju.meie wen-
nasrahwas elab. Soome eelarwe arwu
dega wõime meie nii mõndagi oma eel-
arwes wõrrelda. Soome on samuti en
dise suure Wenemaa osa ja paari-kolme 
aasta eest olid Soome mark ja meie mark 
ühe kõrgusel. (J. L a i d o n e r (põl.) : 
J a S o o m e m a a ei o l e ka s a d a 
a a s t a t r i i g i k a i t s e k u l u s i d 
k a n n u d ! ) No seda teate Teie, kindrali 
härra, muidugi kõige paremini. Teie lu
bate, austatud Riigikogu liikmed, et ma 
mõned wõrdlused ette kannan. (A. An
d e r k o p p (töer.) : T e i e ü t l e s i t e 
ju, e t w õ r d l u s e d l o n k a w a d ! ) 

No, kui nad lonkawad, siis siluge Teie, 
et mõlemad jalad ühepikkuseks saawad. 
(A. T u p i t s. (põl.) k o h a l t : Aga m i s 
s i i s t e h a , ku i m õ l e m a d j a l a d 
l ü h i k e s e d on? Naer .) Soome eel
arwe on käesolewal aastal 2 miljardi 160 
miljoni 320 tuhat marka, s. o. iga Soome 
elaniku kanda läheb — ma wõtsin Soome 
elanikkude arwu wiimase statistika jä
rele 3.800.000, — siis 568 Soorne marka. 
Teie ütlete ikka, et Soome mark on kal
lim. Kolme aasta eest oli ta aga meie 
margaga ühehinnaline, nüüd on meie mark 
aga langenud. Aga selle läbi, et Eesti 
mark nüüd palju odawam on, ei ole meie 
maksukoorem mitte kergem, waid raske
maks muutub ta selle läbi. Aga ma reh
kendan siiski selle arwu kohe Eesti mar
kades ümber. See teeb iga soomlase peale 
Emk. 3411. Eesti eelarwe on 5 miljardi 
512 miljoni 470 tuhat 800 Eesti marka. 
See teeb iga Eesti elaniku peale 4.593 mrk. 
See on, kui meie kursiwahe wõtame, aga 
õige pildi saame alles siis, kui töö mõõ
dupuuks tööpaiga hindamise aluseks wõ
tame Kari Marks'i õpetuse järele. Ar
wame ümber selle maksu suuruse, mis 
iga kodaniku pea peäle langeb, tööpai
gaks. Soome töölise keskmine päewa-
palk 8-tunnilise tööpäewa juures on 50 
marka, 568 marka jagada 50, on ümmar
guselt 11 päewa. Wõtame Eestis kesk
miseks päewapalgaks 200 marka, — ma 
arwarî, sellega wõiksite rahul olla, — siis 
4.593 marka jagada 200, on ümmarguselt 
23 tööpäewa. Sellega peaks siis soom-
lane% et oma osa riigi kuludest tasuda, 
töötama 11 päewa, eestlane samaks ots
tarbeks aga 23 päewa! Eestis olen ma 
rahwaarwuks wõtnud 1.200.000 elanikku, 
teised on 50.000 elanikku rohkem arwa
nud. Juba siit wõib näha, kui tarwilik 
oleks meil rahwalugemist ette wõtta. 
Nagu kuulsin, kawatsetawat seda alles 
1923 a. teha. Rahwalugemine wõetakse 
harilikult aasta wahetusel ette, sest siis 
on kõik inimesed enam-wähem kodus. 
Rahwalugemise eeltöödega läheb meil 
palju aega, nii et rahwalugemine wõiks 
wast algada 1923 aasta lõpul. Kui järel
töödega nõndasama palju aega läheb, kui 
eeltöödega, siis wõime alles kolme, nelja 
aasta pärast kindlad andmed oma rahwa 
arwust saada. Senni /peame ikka kaud
sete andmetega läbi ajama. Soomemaad 
wõrdlemiseks tarwitades ei tule arwata, 
nagu oleks see maa mingisugune ideaalne 
maa, ta ei seisa sugugi teiste maade ees
otsas, waid on üks neist maist, kes teiste 
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maade tagatipus sammuwad. Siiski on 
soomlane maksude suhtes poole paremas 
seisukorras, kui meie. Iga soomlane peab 
oma riigi kulude tasumiseks 11 tööpäewa 
palga andma, eestlane aga 23. Wast hu
witawad teid ehk ka teised samasugused 
wõrdlused, ma arwan, et minu piltlikud 
wõrdlused palju ena ni olukorda selgita
wad, kui kuiwad eelarwest wäljanopitud 
üksikud protsendi arwud. Palju selgema 
pildi annab meile see, kui meie näeme, 
kuidas arwud tööpäewaga wahekorras 
on. Ma toon Soome eelarwest üksikud 
paragrahwia wõrdluseks. Soome presi
dendi palk teeb iga hinge peale rehken-
datult Eesti rahas 1 mark 78 penni, meil 
on need kulud suuremad ja iga hinge 
peale tuleb 2 marka 97 penni. Ma ei taha 
sellega mitte sugugi ütelda, et meie riigi-
wanema kulud rängemad on, õ n n e k s 
ei ole meil presidenti, waid on ainult pea
minister, nii et Soomes peaministri palk 
peäle presidendi palga tuleb. — Soome 
presidendi kantselei läheb igale soomla
sele maksma 1 mark 26 penni, Eestis mak
sab see iga eestlase pea kohta 2 marka 
19 penni. Siis statistika büroole on Soome 
eelarwes määratud 227.300 marka, — kes 
ei usu, wõib siit ise järele waadata, — 
see teeb iga soomlase pea peale wälja 
35 penni. Eesti statistika keskbüroo mak
sab igale elanikule 4 marka 23 penni. 
Nagu näete, on wahed kaunis suured. 

Need kolm peatükki ühte kokku tee
wad wälja Soomes iga elaniku kohta 2 
marka 34 penni, Eestis — 9 marka 82 
penni. 

Ja, siis minu parteisõbra, seltsimees 
Oinas'e asutuse eelarwe. Tema ameti
koha kulud on Soome omadega wõrreldes 
märksa suuremad. Ma ei taha sellega oma 
parteisõbrale, kes kontrolli eesotsas sei
sab, ega ka kellegile teisele etteheidet 
teha, waid ma tahan ainult neid summa
sid kõrwu panna, ka see on üks püt, mis 
meile meid endid näitab. Soomes maksab 
Walitsuse arwete rewideerimine ja nii ni
metatud „oikeusasiamies" — Soome par
lamendi juures on nimelt üks juriskonsult 
ametis, kes parlamendile õigusteadustes 
asjades nõu annab, — need kaks asutust 
maksawad Soomes iga elaniku peale 
kokku 39 penni, s. o. Eesti rahaks ümber 
arwatud 2 marka 34 penni; Eestis mak
sab aga kontroll iga eestlase pea kohta 
21 marka, 25 penni. See asutus on Riigi
kogu enese poolt sisse seatud ja nagu 
näha, on ta wäga tarwilik, sest ma nä
gin ühte statistikat, mis ta oma tegewuse 

üle walmistanud, see näitab wäga huwi
tawalt, kui tähtis ja selle tõttu ka wäga 
tarwilik see asutus meil on. 

Edasi, Soome kohtuministeerium mak
sab iga elaniku kohta 14,5 Soome marka 
ehk 87 Eesti marka; meie kohtuministee
rium maksab iga Eesti elaniku kohta 179 
Eesti marka. Kui selle arwu töötundide 
peale üle arwame, on wahe weel palju 
suurem, just nagu esimese juures, kus ma 
seda tegin. Soomes maksab siseministee
rium (J. L u i g a (töer.) : A r w a k e 
ü h e s u g u s e r a h w a a r w u j u u r e s 
w ä l j a ! ) Kas siis üks miljon ja üks ini
mene ei ole mitte ühesugune? ( Ü l d i n e 
n a e r . j . K a n a (töer.) : W i i e 1 e i n i 
m e s e l e on p a l j u o d a w a m l õ u -
n a t w a l m i s t a d a , k u i ü h e l e i n i 
m e s e l e ! ) Ma saan wäga hästi aru, mis 
Teie tahate ütelda. See on seesama, mis 
härra Laidoner eile litles riigikaitse ku
lude arutamise juures: meil on niisugust 
sõjawäge tarwis, kes ütleb, et meil teda 
mitte tarwis ei ole? Kas saame ilma te
mata läbi? Ei saa. Ergo — meil peab 
niisugune olema. Niisama ka nende ku
lude juures. Iseenesest mõista, härra dok
tor, et nia sellest selgesti aru saan, et 
wiiele inimesele on tõesti odawam keeta 
kui ühe inimese jaoks. 

Soome siseministeeriumi kulud on 
Eesti raha järele iga elaniku pea peale 
181 Eesti marka, Eestis 221 marka, ka 
siin on see siis suurem. Mis aga iseära
nis silma paistab, on Soome ja meie sõ-
jawäeministeeriumi kulude wahe. Soome 
sõjawäe kuludest langeb iga soomlase 
pea peale 504 Eesti marka. (J. L a i d o -
n e r (poi.) : A g a k a i t s e l i i d u k u 
l u d ? ) Ka need on siin seas. Kas Teie 
arwate, et need kusagil mujal on? Kust 
need siis tulewad? Meil on kaitseliit, meil 
on ka oma Mannerheim. Kas Teie sellest 
midagi pole kuulnud? Tänases p ä e w a 
lehes" ja terwes Eesti ajakirjanduses kõ
neldakse sellest. Meil langeb sõjaminis
teeriumi kuludest 1346 Eesti marka iga 
elaniku peale, see on ligikaudu kolm 
korda niipalju kui Soomes! Siin juures 
peame weel arwesse wõtma seda, et 
Soome rahwas on suurem, temal on sel
lepärast ka suurem sõjawägi, hädaoht 
.,punase Wenemaa poolt" on talle lähe
mal, ta on Wenemaale ligem ja alles hil
juti oli kokkupõrkamise hädaoht naaber
riigiga olemas. Kuid otsustage selle üle 
kuidas tahate, tõsiasi on see, et Soome 
sõjawäe kuludeks langeb Eesti rahas iga 
elaniku peale 504 mrk.. meil 1346 mrk. 

8 
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Wälisministeeriumi kuludest langeb 
Soomes iga elaniku peale 33 Eesti marka, 
meil 69 Eesti marka. 

Riigikogu liige Puskar wõrdles eile 
Soome haridusministeeriumi wäljamine-
kuid meie omadega. Ma arwan, et tema 
siin natukene eksis, arwusid ette tuues, 
mis wõrdlemisi liiga palju Soome kasuks 
kõnelesid. Mina ei wõi seda mitte ütelda, 
hoopis selle wastu leian ma, et meie ha
ridusministeeriumi kulud on wähe suure
mad. Soomes langeb haridusministee
riumi kuludest iga elaniku peale 306 Eesti 
marka, meil 332 marka. Selle jimres tu
leb meil seda meeles pidada, et Soome 
haridusministeerium ka ühtlasi kirikumi-
nisteerium on. Tema aitab seal Rooma 
katoliku, Kreeka katoliku ja Lutheri kiri
kuid jne., nii et need kulud, mis haridus
ministeeriumi peale wälja antakse, meie 
haridusministeeriumi kuludega mitte täpp-
täpilt wõrreldawad ei ole. Soome haridus
ministeeriumi kulud on, wõib olla ka sel
lepärast odawamad, et seal kooliseadus, 
mis sarnane on meie omaga, alles 16 
aasta jooksul tahetakse läbi wiia, meil 
aga selle wastu ühekorraga taheti maks
ma panna. 

Niisama on lugu ka Soome „sosiali-
ministeeriumiga". Teie, härra Puskar, kõ
nelesite *-• miljardist, aga see ei ole mitte 
õige, need kulud on kõigest 53 miljoni 
Soome marka. Iga soomlase peale lan
geb sosialiministeeriumi kuludest 85 Eesti 
marka, meil tõö- ja hoolekandeministee-
riumi kuludest iga inimese peale 90 Eesti 
marka. Siin pean jällegi sejda arwesse 
wõtma, et Soome sosialiministeeriumil ka 
hoopis teistsuguseid kulusid kanda on kui 
meil. Soome sosialiministeerium toetab 
näituseks karskusliikumist, seal on ka 10 
miljoni korterite ehitamiseks sisse wõe
tud, nii et teda, niisamuti kui haridusmi-
nisteeriumigi, täiesti täpipealt Eesti was-
tawa asutusega wõrrelda ei saa, sest nii
hästi ühel kui teisel on seal ja siin palju 
isesuguseid funktsioone. 

Mis kohtuministeeriumisse puutub, siis 
on tegewusalad ühelt ja teiselt poolt ühe
sugused. Et meie kohtuministeeriumi ku
lud nõnda suured, tuleb wõib olla sellele 
arwele panna, et meil ehk rohkem prot-
sessitakse ja et meil praegu maareform 
teostamisel, mis wäga palju uusi protses-
sisid ette toob ning osalt on süüdi ka sel
les tulumaksu-seadus. (W. E r n i t s (sd.) : 
J a w i i n a m ü ü k ! ) Jah muidugi, see ka. 
Soomes igatahes ei sünnita maksusüsteem 
nii suuri protsessa, kui meil, kuid minule 

näib, et see kohtuasutus seal üldse pare
mini funktsioneerib. Kui meie wõtame 
näituseks sõjakohtud, siis on Soomes see 
kulu 245.580, meil aga üle 3.000.000 — 
Kui ma alamkommisjonis seda ette tõin 
ja selle kohta seletust palusin, siis wastas 
sõjawäekohtu prokuröör, kes ka seal oli, 
et meie wähema kuludega läbi ei saa. 
Ma juhtisin tähelpanu selle peale, et meie 
sõjawäekohtud olla liiga koormatud tsi-
wiilprotsessidega, kuna Soomemaal see 
Saksamaa eeskuju järele sisse seatud olla, 
kus tsiwiilkohtusse sõjawäelane juurde 
kutsutakse, kes siis seal sõjaseaduse jä
rele kohut mõistab. Selle tõttu oleks pi
danud Soome kohtuministeeriumi kulud 
aga suuremad olema, kuid — ei ole aga 
mitte! Ma ei kahtle selle juures, et meie 
liiga palju oleme Wene läätseleent maits
nud ja meil armastatakse neid Wene kul
usid, mis õndsast tsaariajast päritud ja 
mida meie Soomes ega Poolas mitte ei 
näe. Meie armastame ka weel teisigi 
asju, mille tõttu meil see laialine, kulu
kas asjaajamise wiis on. (W a h e 1 h ü ü -
d e d : A i t a b j u b a , l õ p e t a d a ! ) Ma 
jõuangi warsti lõpule ja ei taha teiste 
wõitlustega, mis mul järge ootamas ja 
mis sedasama näitawad, et kokkuhoidmise 
suhtes Soomes palju kaugemale jõutud, 
teie kõrwu kauem waewata. 

Ma peatan weel mõne wäite juures, 
mis härra Laidoner awaldas. Kahtlemata 
on ju wäga hea ja rõõmustaw, et meil 
käesolewal aastal paberraha hulka mitte 
waja suurendada ei ole. Aga kui härra 
Laidoner siin eile tähendas, et meie rah-
wawarandus kaswamas on, siis on see 
kahtlemata õige teatawa kihi juures. See 
mõiste on kaunis üldiseks saanud, et tea
tawat aasta puhaskasu nimetatakse rah-
waliku kapitaali juurdekaswamiseks. Ma 
pean aga tähendama, et see arwamine, 
nii kui mujal, ka meil ekslik on. Teda 
ei peaks mitte rahwawaranduseks nime
tama, sest rahwas ei saa sellest mingisu
gust osa. Nagu ma juba* tähendasin, pais
tab see selgesti wälja, et meil 23 päewaa 
palka iga inimese peale tarwis läheb, kuna 
Soomes ainult 11, et riigi kulusid katta. 
Sellel 12 miljardil oleks ainult siis täht
sust, kui selle peale suuremaid maksusid 
pandaks,, kui need on, mis ma siin ette 
lugesin, sest need summad, mis praeguses 
eelarwes kapitaali puudutawad, on liiga 
wäikesed. Härra Kukk tähendas weel 
oma rahaministri ajale omase hiilgawa 
näoga, et meil wiinajoomisest õnneks 
weel mitte ei loobuta, ja et see allikas 
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riigikassale kuiwaks ei jää. Ma pean aga 
selle kohta ütlema, et see meie majanduse 
poliitikas sugugi õige pole, sest see on nii
sugune asi, mis meie rahwal majandusliselt 
jalad alt ähwardab wõtta. Mulle juhtus 
näpu wahele omalajal ülestähendatud pro
fessor Nitti lause, see on järgmine: „Mida 
halwemini tööline sööb, mida halwemini 
ta ennast toidab, seda suurem on tema 
nõudmine alkoholi järele. Mida wähem 
munawalge ainet tema toidus, seda roh
kem tarwitab ta alkoholi." (J. L a i d o 
n e r (põl.): A g a m i s p ä r a s t r i k 
k a d j o o w a d ? ) Professor Nitti kirju
tas selle lause «Economie Journaris", 
wast ehk juhite oma küsimise selles as
jas härra Nitti poole. Ma arwan, et tema 
wõib Teile selles asjas seletust anda. 
Mina ei saa selles asjas seletust anda, 
aga ehk on minu parteisõber härra pro
fessor Ernits . . . (J. L a i d o n e r (põl.): 
T a ü t l e s w a s t e i l e , e t w a e s e d 
j a r i k k a d m õ l e m a d ü h t e m o o d i 
j o o w a d ! ) See oli igatahes üks Teie 
wäidetest. Olgugi, e? statistika wilets 
on, siiski tõendab ta, et 90—95% on wae
seid inimesi. Ja kuigi ütleme, et 8—10% 
rikkaid on, kes shampanjeris ujuksid, siis 
ei tooks see ujumine riigikassasse seda 
miljardi, waid selle miljardi toowad kokku 
90%. kes waesed ja kehwad on. 

Ma pean siin weel mõne teise härra 
Laidoner'i awalduse juures wähe pea
tama. Härra Laidoner tõi siin wäited 
ette, et meil niikaua sõjawäge wähendada 
ja sõjawäe kulusid kokku tõmmata mitte 
wõimalik ei ole, niikaua kui Wenemaal 
mitte teist walitsust ei ole, kui praegu. 
Mina sain sellest nõnda aru, et iga teine 
walitsus Wenemaal on meile rahu suhtes 
wastuwõetawam. Ma paneksin härra Lai-
doner'ile küsimise ette, kas tema ka siis 
selles arwamises on, kui kõige mustemad 
mustad Denikinid, Judenitshid Wenemaal 
ohjad eneste kätte saaksid, niisugused 
härrad, kellede ohwitserid est hulk meile 
on jõudnud. Ma arwan, et meie wahe
kord kommunistlise Wenemaaga siiski 
kuidagi wiisi siledam olla wõib, kui nii
sugustega. See on minu arwamine, wõib 
olla ma eksin. Ma soowiks, et härra Lai
doner seda õige põhjalikult ja teadusli
kult seletaks. Selles samas ühenduses ta
haks ma weel õtse härra Laidoner'ile 
meelde tuletada sõprust meie naabritega. 
Härra Laidoner kõneles eile õhtul wahe-
korrast Lätiga ja awaldas seal mõtteid, 
mis iseäralikud ja huwitawad olid, mis 
silma paistsid ja kõrwu kostsid, sest et 

need meie wäliskommisjoni esimehe suust 
tulid. Härra Strandman, kes üks wäga 
tark härra meie seas on, ütles kahe aasta 
eest, kui ma ei eksi, et riigi wälispoliitikat 
teewad õieti wäliskommisjoni esimees ja 
härra wälisminister. Härra Strandman 
ütles seda. (J. L a i d o n e r (põl.) : S e e 
w õ i b n ä r r a S t r a n d m a n n a r w a 
m i n e o l l a ! ) No, see asi ei puutu mitte 
siia, kas see nii õige on wõi mitte, mis 
siia puutub on järgmine: ma arwan, et 
see mitte ainult minu soow ei ole, waid 
et ka teised Riigikogu liikmed soowiksid 
härra Laidoner'i käest teada, kas need 
mõtted ja waated, mis tema awaldas, olid 
tema isiklikud waated, wõi olid nad 
wäliskommisjoni omad. (J. L a i d o n e r 
(põl.) : N e e d o l i d t ä i e s t i m i n u 
i s i k l i k u d a r w a m i s e d ! ) Igatahes 
on see wäga tähtis, kui härra Laidoner 
neid seletusi natuke selgemal kujul ette 
kannab, nii et eksiarwamised wõiksid 
kõrwaldatud saada. Mina kardan et... 
(J. L a i d o n e r (põl.) : M i n a w i s t 
e i p r u u k i n u d ü h e s õ n a g a g i 
w ä l i s k o m m i s j o n i n i m e ! ) Mui
dugi Teie ei pruukinud seda, aga Riigi
kogu liikmed teadsid, et Teie wäliskom
misjoni juhataja olete, ja ei oleks sellel 
puhul mitte halb, kui Teie wäliskommis
joni tegewusest Riigikogule midagi awal-
daksite, mis Teie tarwiliku leiate olewat. 
Ma pean tähendama, et meie wäliskom-
misjon on teist laadi, kui teised kommis-
jonid. Teised kommisjonid peawad tahes 
ehk tahtmata Riigikogu ette tulema ja 
siin aru andma. Wäliskommisjoni tege
wus käib oma iseteed, nii et Riigikogu 
sellest õieti palju muud ei tea, kui et ta 
olemas on. Kui nüüd wäliskommisjoni 
esimees niisuguseid awaldusi ette kannab, 
siis on nendel awaldustel igatahes kaugem 
ulatus ja ei ole mitte ainult õigus, waid 
wäga suur põhjus selleks, et selgemal ku
jul neid seletusi ette toodaks. 

Ma ei taha austatud Riigikogu liik
mete aega enam palju raisata. Kokku 
wõttes ainult niipalju weel, et waatlemine 
selle üle, kuidas ja missugustest allikatest 
raha riigikassasse tuleb ja kuidas see ära 
tarwitatakse, et see meid ei rahulda. Meie 
soowiksime, et raha sissewõtmises pare
maid ja küpsemaid maksusid ja allikaid 
leida püütaks ja et ühest küljest nendega 
kokku hoitaks, et nendega mitte nõnda 
raiskawalt ümber ei käidaks ja teisest 
küljest sedasama wäljaminekute juures. 
Et wäljaminekud määrawad sissetulekud, 
siis hakatagu minu pärast wäljaminekutest 
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peale. Meie teame, austatud Riigikogu 
liikmed, et kui praegune walitsus ame
tisse astus, enne seda juba wäga elawalt 
rääkis kokkuhoidmisest igal küljel. 
Ametnikkude wähendamisest, millest 
mullu nii palju kõneldi, mille peale terwe 
kokkuhoiu süsteem rajada taheti, sellest 
wähendamisest ei ole sestsaadik mitte 
midagi enam kuulda olnud. Ma kardan, et 
walitsus siin mitte äärmist tähelpanu selle 
peale ei ole juhtinud ja et Riigikogu seda 
wast walitsusele eriti meelde peaks tule
tama. Mis meie suuremasse kulude sum
masse puutub, s .0. sõjawäe ülespidamise 
kuludesse, siis ei ole see mitte ainult minu 
ja mu parteiseltsimeeste arwamine, waid 
seda arwamist jägawad ka parempoolsed 
härrad. Neid kulusid peaks saama wä
hendada. Härra kindral Laidoner too
nitas siin, et nende kulude kokkutõmba
mine oleneb walitsusest, kui ta näeb, et 
tal wäliskaitset enam waja pole. Kui 
neid kulusid tahetakse wähendada, siis 
tellitagu sõjaministrilt selleks teine süs
teem walmis. Ka härra kindral ,Soots 
kirjutas ajalehes, et mis kallis see kaunis, 
kuid jättis ütlemata, mis odaw, see mäda. 
Siia juurde pean ma tähendama, et aiam-
kommisjonis kuuldud juhtsõna, et tellimise 
järele wõib odawama süsteemi saada, 
mitte õige ei wõi olla. Ma arwan, et süs
teemiga ikka ka mehed ühes on, ja kui 
süsteemis muutus tuleb, siis lahkuwad ka 
endise süsteemi mehed. Niipalju kui minu 
kõrw on kuulnud, on just neid mehi, kes 
teise süsteemi poolt on olnud, meie sõja-
wäest eemale kangutatud. Meie peame 
kõik selle süsteemi poole kalduma, mis 
odawam on, ja mis meid siiski kindlus
tada wõib, nõndapalju kui wõimalik. 

Ma tahaksin ühe teise awalduse peale 
tagasi tulla, nimelt selle peale, mis härra 
Soots hiljuti kommisjonis ütles, et tema 
sõjawäeliste kohtade peäl mitte poliiti
liste waadete peale, waid meeste tubliduse 
peale waatab. Täna hommikuses lehes 
seisis härra Soots'i kirjutus, kus ta nagu 
ütelda tahtis, et seisukord on kõigiti rahul-
daw. Need isikud, keda kahtlustatakse, 
olla kõik gentlemanid ja patrioodid, nii et 

Algkirjale 
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selles suhtes midagi soowida ei jääda. 
Mina olen aga siiski teisel arwamisel, et 
mitte iga usutunnistus õige ei ole. Mina 
loen ridade wahelt, et neil härradel, kes 
ohtralt Wene ristisid kannawad, süda 
ometi õige soojalt nende wanade tsarist-
liste mälestuste wastu tuksub. (W. L i n 
n a m ä g i (kristl.) : T a r w i s s ü d a 
m e d j a n e e r u d l ä b i k a t s u d a ! ) 
Neid ei pruugi katsuda: meil kannawad 
paljud rista ja kullisid rinna peäl. (J. 
S o o t s (põl.): N a d on n e i d h a r i 
d u s e e e s t s a a n u d ! ) Wõib olla 
küll, et see nii on, kuid ometi on suurem 
osa maailma nii rumal, et ta sellest mitte 
lugu pidada ei oska ja omale mitte risti 
rinda ei pane, sellepärast, et ta ülikoolis 
on käinud. 

Austatud Riigikogu liikmed! Ma lõpe
tan oletades, et üksikute asutuste eelar-
wete kõne alla tulles wõimalik on weel 
mõndagi puudutada. ( N a e r . W a h e 1 -
h ü ü d e d : L õ p e t a d a ! ) 

21. Järgmise J u h a t a j a J. K u k k : 
koosoleku aja On ettepanek tehtud 

määramine, koosolekut lõpetada. Ma 
palun enne ettepanekut 

teha järgmise koosoleku aja kohta. 

A b i e s i m e e s K. W i r m a : Juha
tuse poolt tehtakse ettepanek järgmist 
koosolekut esmaspäewal ära pidada. Ka 
on päewakord selle jaoks kindlaks määra
tud. Kodukorra § 45 kõneleb sellest, et 
esimese ja teise lugemise wahe peab 
olema kolm päewa ja kui Riigikogu sel
lega nõus on, et koosolekut esmaspäewal 
ära pidada, siis peab selle kohta eriti otsus 
täna tehtama. ( H ü ü e : K o o s o l e k 
t e i s i p ä e w a l ä r a p i d a d a ! ) 

J u h a t a j a J. K u k k : On kaks ette
panekut tehtud. Ma panen nemad hääleta
misele. ( H ä ä l e t a t a k s e.) Esimene 
ettepanek on saanud poolt 20 ja teine 
32 häält. S e l l e g a on o t s u s t a t u d 
j ä r g m i n e k o o s o l e k t e i s i p ä e 
w a l k e 11 5 ä r a p i d a d a . Lõpe
tan koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 10 õhtul. 

alla kirjutanud: 

Riigikogu esimees J. Kukk. 

Abisekretäär J. Bergman. 


